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Pentru o producție sporită 
de legume

La o uzină da mașinî-agricole

Umil din sectoarele care joacă un rol 
deosebit tn aprovizionarea populației cu 
produse agroalimentare și a industriei cu 
materii prime este «sectorul producției 
legumicole.

Măsurile luate în ultimii ani, și îndeo
sebi crearea bazelor legumicole în ju
rul orașelor mari, încurajarea cultivato
rilor printr-un just sistem de contractări, 
extinderea cultivării legumelor pe loturi 
individuale, a culturilor timpurii în sere 
și răsadnițe, aplicarea pe scară din ce în 
de mai largă a agrotehnicii înaintate, au 
făcut ca în acest sector să se înregistreze 
o continuă și susținută creștere a produc
ției.

Recolte ca cea de 42000 kg. noșii la 
hectar realizată de colectiviștii din Belinț, 
regiunea Timișoara, cea de 35000 kg. co
nopidă la hectar, obținută de colectiviștii 
din comuna Daia, regiunea Stalin, sau 
recolta de 5000 kg. fasole obținută în me
die în regiunea Arad, de pe loturile indi
viduale ale muncitorilor și funcționarilor, 
constitue dovezi ale marilor posibilități 
existente în acest sector cît și ale rezul
tatelor ce pot fi dobîndite prin folosirea 
întregului ansamblu de măsuri luate de 
partid și guvern pentru dezvoltarea le- 
gumiculturil.

începuturile făcute și rezultatele obți
nute sînt însă departe de a fi satisfăcă
toare. Cerințele oamenilor muncii, ale 
industriei noastre alimentare în dezvolta
re, sînt în continuă creștere. Pentru satis
facerea for e necesară realizarea în acest 
an, a unei producții globale de legume de 
peste 2 milioane tone.

Pe această linie, o problemă deosebit 
de importantă care trebuie să-și găsească 
rezolvarea urgentă este adeea a alegerii 
celor mai potrivite terenuri, condiție esen
țială pentru obținerea unor producții ri
dicate la hectar. Această acțiune începută 
încă din anii trecuți prin identificarea 
terenurilor și crearea zonelor legumicole 
în jurul orașelor nu este încă definitivată 
în toate regiunile. Chiar adolo unde lu
crările au fost terminate au existat cazuri 
cînd suprafețele destinate culturilor de le
gume au fost folosite în alte scopuri. E 
lesne de înțeles că în asemenea condiții, 
cultura legumelor nu a dat cele mai bune 
rezultate, lucru ce s-a reflectat în produc
ții scăzute. Fără î.ntîrziere, organele agri
cole trebuie să treacă la fixarea definitivă 
a perimetrelor legumicole. Ținînd seama 
că anul acesta va trebui să se înregistreze 
o creștere simțitoare a suprafețelor de 
grădini irigate, inginerii și tehnicienii a- 
gronomi au obligația să identifice în a- 
cest scop noi terenuri. In același timp tre
buie grăbite lucrările de amenajare a ace
lor suprafețe care pot fi irigate. Faptul că 
în timpul toamnei și verii, aceste amena
jări nu s-au făcut decît pe suprafețe foarte 
mici, că în prezent lucrările decurg în- 
tr-un ritm lent, impun organelor tehnice 
răspunzătoare sarcina intensificării la 
maximum a acestei acțiuni.

Trebuie larg popularizată în rîndui ță
ranilor muncitori du gospodării indivi
duale ideea formării de întovărășiri și a- 
sociații legumicole, pentru a putea folosi 
pe această cale mai ușor și cu un preț 
mai redus motoarele și pompele de irigat 
ale S.M.T.-urilor.

începerea la timp a lucrărilor în gră
dinile de legume, în vederea obținerii 
unor recolte cî-t mai timpurii, este strî.ns 
legată nu numai de amenajarea terenuri
lor ci și de terminarea reparațiilor, de 
pregătirea răsadurilor, etc. Or, cu tot tim
pul înaintat, situația în această privință 
nu este dintre cele mai bune. In unele re
giuni, repararea răsadnițelor, a roților de 
irigat, a motoarelor și pompelor este mult 
rămasă în urmă.

Experiența anilor trecuți a arătat că 
una din principalele cauze care fac ca 
în unele regiuni lucrările în legumicul
tura să întîrzie este organizarea defec

tuoasă a aprovizionării du semințe. Fap
tul că anul acesta Ministerul Agriculturii 
și Silviculturii și-a lărgit rețeaua magazi
nelor de desfacere a semințelor de legume 
este un lucru bun, dar nu și suficient. In 
unele regiuni desfacerea la comune a se
mințelor nu este bine organizată ceea ce îi 
obligă pe cultivatori să se deplaseze la 
distanțe mari pentru a-și procura cîteva 
pachețele de semințe și provoadă de 
multe ori întîrzierea lucrărilor. E nevoie 
de aceea ca unitățile cooperatiste comu
nale, să fie mai bine aprovizionate cu 
semințe.

Dat fiind faptul că problema semințelor 
de legume are o deosebită importanță 
pentru dezvoltarea legumiculturii în țara 
noastră, e nevoie ca în acest an să se a- 
sigure toate condițiile pentru ca ea să fie 
rezolvată în dea mai mare parte prin pro
ducerea de semințe în fiecare gospodărie 
agricolă. Nu trebuie să se uite că în anul 
viitor va trebui să se asigure cel puțin 
11.000 tone sămînță, iar producția de să- 
mînță de fasole, mazăre, arpagic și us
turoi să se dubleze. E nevoie de aceea, 
ca în unitățile agricole socialiste să se 
organizeze de pe acum loturi semincere 
în care să se cultive cele mai bune soiuri 
de legume. Organele tehnice sînt datoare 
să urmărească in acest scop în ce situație 
se găsesc semincerii de legume aflați în 
depozite. Cazurile petrecute în regiunile 
Arad, Constanța, Galați unde s-au stricat 
însemnate cantități, de material semincer 
legumicol, nu trebuie să se mai repete. E 
nevoie deci să se asigure controlul per
manent al acestor depozite pentru a în
lesni păstrarea semincerilor în cele mai 
bune oondițiuni pînă la plantare.

Ca în oricare alt sector al agriculturii și 
în legumicultura, obținerea unor produc
ții ridicate la hedtar este condiționată de 
agrotehnică, de folosirea unor metode de 
lucru înaintate. Sarcina răspîndirii agro
tehnicii înaintate în rîndui cultivatorilor, 
revine inginerilor și tehnicienilor legumi
coli. De munca loir.'de încrederea pe care 
ei reușesc s-o cîștige în rîndui legumicul
torilor depind, așa cum experiența a ară
tat, rezultatele ce se obțin. De aceea este 
nevoie • ca acești specialiști să fie lăsați 
să-și ducă nestînjenit activitatea, E tim
pul ca comitetele executive ale sfaturilor 
populare să înțeleagă că locul tehnicianu
lui legumicol e în mijlocul celor ce au ne
voie de îndrumarea lor și să nu-i mai fo
losească în munci străine de pregătirea 
pe care o au; să înțeleagă că răspîndirea 
unor metode înaintate in legumicultură, 
ca iarovizarea semințelor, plantarea de 
vară a cartofilor, obținerea de răsaduri 
în cuiburi nutritive, nu se poate face de
cît cu ajutorul și sub atenta îndrumare a 
inginerilor și tehnicienilor legumicoli.

In activitatea lor legată de obținerea 
unei producții cît mai ridicate de legume, 
comitetele executive ale sfaturilor popu
lare, inginerii și tehnicienii specialiști nu 
trebuie să uite de necesitatea extinderii 
și sprijinirii cultivării de legume pe loturi 
individuale, acordînd cultivatorilor în
drumare tehnică, încurajîndu-i în folosi
rea unei agrotehnici înaintate.

.Munca producătorilor legumicoli, indi
viduali sau organizați în asociații, întovă
rășiri sau gospodării colective, capătă un 
serios sprijin prin îmbunătățirea conti
nuă a sistemului de Contractare cu uni
tățile cooperatiste și industriale, lucru 
ilustrat de recenta hotărîre care asigură 
cointeresarea materială a producătorilor 
pentru obținerea unor recolte mari și de 
bună calitate de legume și semințe de 
legume. Traducerea în viață a acestei ho-j 
tărîri, depinde însă de felul î.n care co
mitetele executive ale sfaturilor populare 
și organele tehnide de specialitate vor; 
înțelege să creeze toate condițiile pentru 
ca măsurile luate să poată fi aplicate, vor 
înțelege să acorde sectorului legumicol 
importanța cuvenită.

Străduindu-se să dea agriculturii cît 
mai multe mașini-unelte, colectivul de 
muncă de Ia uzinele „Semănătoarea**  
din Capitală luptă cu avînt pentru în
deplinirea planului la toți indicii.

Printre muncitorii care obțin realizări 
rodnice în cadrul întrecerii socialiste se 
numără și tovarășul Anton Schmidt de 
la secția secerătorl-iegători. Folosind cu 
pricepere metodele înaintate de muncă 
el reușește să execute lucrări de bună 
calitate.

In clișeu : Tovarășul Anton Schmidt 
controlează piesele care urmează să fie 
asamblate. Foto: MIHAI POPESCU

Vor începe la timp arăturile
GALAȚI (de la corespondentul nostru).— 

De curînd, în satul Dudesctl, raionul Căl- 
mățui, 20 familii de țărani muncitori și-au 
unit cele 79 ha. de teren arabil într-o înto
vărășire agricolă. Printre cei care s-au în
scris primii în întovărășire sînt țăranii mun
citori Nicolae Lazarovic, Dumitru Caraman, 
Gheorghe Chipăila șl alții.

După ce au selecționat și tratat semin
țele și au reparat uneltele, întovărășiți! eu 
încheiat contract cu S.M-T-Niculeși-Jianu, 
pentru arături și alte lucrări.

In lupta pentru mai mult oțel
BRAILA. — Ou puțin timp tn urmă, cup

torul Siemens Martin de la uzinele „Progre
sul" din Brăila trebuia să intre în reparație: 
căptușeala nu mai rezista clocotului oțelului 
lichid. După calculele întocmite de tehnici
eni, timpul stabilit pentru refacere a fost de 
10 zile.

Oțela.rii au început ei înșiși lucrul. Ei au 
lucrat în interiorul cuptorului la o tempera
tură ridicată. Astfel, prim-topitorii Gheorghe 
Vișan, Nest Ciornea, Stan Balaban, au 
făcut să se cîștige timp, pregătind terenul 
pentru lucrul echipei de zidari de la uzinele 
„23 August" din Capitală condusă de mai
strul Alexandru Perlanu. Zidarii au terminat 
în 3 zile și 3 nopți toate lucrările necesare 
reintrării în funcțiune a cuptorului Siemens 
Martin. Cuptorul s-a aprins cu 3 zile mai 
devreme decît termenul stabilit.

Producția de oțel a început din nou. Cei 
3 prim-topi tori s-au situat tn fruntea luptei 
pentru o producție sporită. In 9 zile s-au pro
dus cu cîteva zeci de tone mai mult oțel decît 
prevederile planului, iar din totalul șarjelor 
elaborate, mai mult de 60 la sută au fost 
șarje rapide.

Distincții pentru merite deosebite 
în activitatea artistică

Pentru merite deosebite în activitatea ar
tistică, Prezidiul Marii Adunări Naționale a 
conferit titlul de Artist al poporului din 
R.P.R. actorilor Gheorghe Calboreanu, de Ia 
Teatrul Național „I. L. Caragiale" și George 
Vraca, de la Teatrul Armatei; titlul de 
Maestru emerit al artei din R.P.R. dirijoru

lui Jean Bobescu ; titlul de Artist emerit a! 
R.P.R. actorilor Ion Iancovescu, de la Tea
trul Național, „I. L. Canagiale", Alexandru 
Critico de lă Teatrul Tineretului, Miluță 
Gheorghiu și Maria Davidoglu, de la Tea
trul Național din Iași.

(Agerpres)

Cu sprijinul oamenilor de știință
IAȘI (de la corespondentul nostru). — 

Un colectiv de muncitori și tehnicieni de la 
fabrica „Țesătura" din Iași se străduia de 
multă vreme să găsească o soluție penlru 
realizarea unui lubrefian.t solida necesar la 
mașinile carde. Pentru rezolvarea acestei pro. 
bleme ei au primit sprijinul oamenilor de 
știință. Tov. Ciochină, profesor la Institutul

Politehnic din Iași în colaborare cu muncito
rii și tehnicienii din întreprindere a reușit ca 
după cîteva încercări să realizeze liantul cu 
ajutorul căruia se obține lubrefiantul solid. 
In urma experiențelor efectuate, lubrefiantul 
realizat a dat rezultate la fel de bune ca a- 
celea ale lubrefiantului care pînă acum era 
adus din străinătate.

O importantă acțiune patriotică
PETROȘANI (de la corespondentul nos

tru). — La începutul lunii martie, comite
tul raional U.T.M. Petroșani a inițiat o im
portantă acțiune patriotică pentru steînge- 
rea fierului vechi — materie primă impor
tantă necesară industriei metalurgice. Sub 
lozinca: ,,Să colectăm cît mai mult fier ve
chi necesar industriei noastre metalurgice", 
au fost chemate toate organizațiile U.T.M. 
și de pionieri din Valea Jiului 6ă strîngă în

cursul acestui an 800.000 kg. fier vechi și 
să-l predea organelor de colectare.

Mii de utemiști și pionieri din Valea Jiu
lui au pornit la muncă voluntară pentru în
făptuirea acestei inițiative. In prima decadă 
a lunii martie, utemiștii de la mina Petrila 
au adunat aproape 8.000 kg fier vechi. 
Cantități asemănătoare au strîns utemiștii 
de la minele Lupenl, Aninoasa și de la alte 
întreprinderi din raion.

împotriva remilitarizării 
Germaniei occidentale, pentru pace!

Adunarea populației germane din Capitală
Duminică după amiază e 

avut loc în sala „Filimon 
Sirbu" din Capitală adunarea 
populației germane, în ca
drul căreia participanții au 
protestat împotriva remiliba- 
rizării Germaniei occidentale, 
manifestînd pentru ’securitate 
colectivă în Europa, pentru 
pace.

Adunarea a fost deschisă 
de Filip Goltz, deputat tn 
Marea Adunare Națională, 
membru al Comitetului Per
manent pentru Apărarea Pă
cii din R.P.R.

A luat apoi cuvin tu! Iacob 
Neumann, directorul școlii e- 
lementare germane din Bucu
rești. „Populația germană 
din R.P.R. — e spus vorbito
rul — își iubește patria și 
trăiește înfrățită cu poporul 
romîn și celelalte minorități

naționale. Noi vom face front 
comun cu întreg poporul din 
patria noastră, ferm deciși să 
apărăm pînă ia capăt viața 
noastră fericită, pacea".

La adunare au mai luat 
cuvîntul Friedrich Muller, e- 
piscopul bisericii evanghelice 
din Sibiu, Hilde Kolbe — 
Sibianu, solistă a Teatrului 
de Operă și Balet din Bucu
rești, arhid.iaconul romano- 
catolic Kreis, muncitoarea 
Annie Roth, pastorul evan
ghelic A. Bruckner, poeții Al
fred M. Sperber și Franz 
Liebhardt și ttnărul Franz 
Storch. Vorbitorii au arătat 
atașamentul populației ger
mane din R.P.R. față de po
litica dusă de pa'tid și gu
vern, solidaritatea lor cu în
tregul lagăr al păcii în lupta 
dusă împotriva remilitarizării

Germaniei occidentale, pen
tru securitate colectivă tn 
Europa, pentru pace.

Pertidpanții la adunare au 
hotărît apoi să trimită un 
mesaj către luptătorii pentru 
pace din R. D. Germană și 
Germania occidentală- In a- 
cest mesaj, populația germa
nă din R.P.R. își exprimă în
crederea tn victoria cauzei 
drepte a poporului german 
care va ști să dejoace mane
vrele imperialiștilor ameri
cani și să realizeze o Germa
nie unită, democratică și iu
bitoare de pace-

A urmat um bogat program 
artistic prezentat in limba 
germană de grupul artistic 
al căminului cultural din co
muna Peciu Nou, regiunea 
Timișoara, și de un grup de 
artiști din Capitală.

(Agerpres)

Mărturii alo voinței de pace
SUCEAVA (de la cores

pondentul nostru).—Au tre
cut p-uține zile de cînd mun
citorii Ion Ignătesou, Grigo- 
re Hatmanu, Neculai Rob- 
ciuc, Petre Bejenaru, Con
stantin Adascaliței, Știrul Ian- 
cu. Dumitru Pintilie de la în
treprinderea de încălțăminte 
„Străduința**  din Ițcani și-au 
dat adeziunea lor la Apeiul 
Consiliului Mondial al Păcii.

Deși n-au trecut decît cîte

va zile de cînd și-au pus 
semnăturile pe Apelul Păcii, 
acești muncitori fruntași în 
producție au economisit o se
rie de materiale (talpă, piele, 
ață, etc.), contribuind astfel 
la reducerea prețului de cost 
al produselor.

Cele 39 echipe ale păcii 
din orașul Suceava și cele 
246 din comunele raionului 
6trîng zilnic mii de semnă
turi pe Apelul de la Vienta,

ca o mărturie a luptei pentru 
pace a oamenilor cinstiți din 
raionul Suceava. Intr-o serie 
de comune, ca Adîncata, Ia- 
cobești, Pătirăuțl, Scheia, Dîr- 
mănești, Stroești, acțiunea de 
strîngere a semnăturilor s-a 
încheiat cu deplin succes.

Pînă acum, peste 34.000 de 
cetățeni din orașul și raionul 
Suceava și-au pus semnătura 
pe Apelul păcii.

Lucrări literare închinate păcii
TIMIȘOARA (de la cores

pondentul nostru). — Scrii
torii timișoreni și-au închinat 
’n ultimul timp majoritatea 
lucrărilor lor literare în pro
ză și poezie, luptei pentru 
pace a popoarelor. Poetul Al. 
Jebeleanu a terminat de cu- 
rîn-d o nouă lucrare intitulată 
„De vorbă cu atomul" în 
care cititorul întrezărește fo

losul imens pe care îl poate 
trage omul din întrebuințarea 
în scopuri pașnice a energiei 
nucleare. De asemenea tînărul 
poet Leonard Gavriliu în poe
zia „Poveste taivaneză" re
dă faptele eroice ale poporu
lui chinez.

Teme legate de lupta pen
tru pace tratează în lucrările 
loc și scriitorii Mircea Șer-

bănescu, în schița „Joc mira
culos de oglinzi", Hantz Ke- 
rer, Ferentz Dregeli și alți 
membri aj Filialei Uniunii 
Scriitorilor din Timișoara 
care, prin lucrările lor, mobi
lizează oamenii munci) îm
potriva dezlănțuirii unui nou 
război mondial, împotriva 
reînvierii militarismului ger
man.

Cîțiva dintre cei 300.000
BACĂU (de la corespon

dentul nostru). — Dirză este 
hotărirea oamenilor munci' 
din regiunea Bacău de a 
lupta pentru pace, pentru 
viața lor din ce în ce mai lu
minoasă și mai bună. Apelul 
de la Viena se bucură de o 
largă popularitate și sprijin 
hotărît din partea cetățenilor 
din orașele și satele regiunii, 
din fabrici, din instituții de 
cultură, de pe ogoare și din 
alte locuri de muncă. Pînă la 
începutul lunii martie, peste 
300.000 de cetățeni din regiu
nea Bacău au semnat Apelul.

Punîndu-și semnătura pe 
Apel, minerul Gh. Gh. Muta, 
de la Leorda și-a luat an
gajamentul să luț»te pentru 
întărirea patriei, d’nd împre

ună cu ortacii săi o normă 
peste plan.

— Voi munci mai bine o- 
gorul meiu, e spus la sem
narea Apelului țăranul mun
citor Gavrilă Boboc, din co
muna Brusturi, raionul Tg. 
Neamț. De pe fiecare 
prăjină de pămînt eu 
voi recolta cu 25 kg. porumb 
mai mult decît anul trecut. 
Recolta mea sporită va fi 
partea mea de contribuție la 
îmbunătățirea aprovizionării 
orașelor. Anul trecut am re
coltat 85 kg. porumb boabe 
de pe fiecare prăjină de ogor. 
Anul acesta mă voi strădui 
să recoltez 110 kg- de pe a- 
ceeași suprafață.

Prima semnătură după că
sătorie a tinerilor colectiviști 
Paula și Constantin Balanță, 
clin comuna fibucani, raionul 
Tg. Neamț, a fost cea așter
nută pe Apelul de la Viera. 
Cîte nu se perindau prin fața 
ochilor lor în momentul sem
nării Apelului. Primele zile în 
gospodăria colectivă, primele 
roade, munca neobosită pen
tru înflorirea colectivului, că
suța nou construită... Pentru 
toate cîte au fost înfăptuite, 
•pentru înflorirea gospodăriei 
colective, pentru viața lor li
niștită, tinerii căsătoriți au 
semnat Apelul, hotăriți să 
lupte pentru creșterea gospo
dăriei lor, pentru viața lor 
nouă.

La fabrica do produse zaharoase 
„Fraga"

Pentru a contribui la o mai bună a- 
provizionare a populației cu produse 
zaharoase muncitorii și tehnicienii fa
bricii „Fraga“ din Capitală desfășoa
ră ai avînt lupta pentru îndeplinirea 
și depășirea tuturor sarcinilor de plan.

Paralel cu preocuparea pentru fa
bricarea unor cantități mereu sporite 
de produse zaharoase, colectivul aces
tei fabrici acordă în acest an o mai 
mare atenție îmbunătățirii calității 
produselor cît și ambalării lor în cit 
mai bune cortdițiuni.

In clișeu : La secția ambalaj lucrează 
muncitoarea Elena Pătrașai. Datorită 
succeselor obținute în cadrul secției, ea 
a devenit fruntașă in întrecere-

Foto : AGERPRES

Pe șantierul hidrocentralei 
„V. I. Lenin”

BICAZ. — In primele două luni ale a- 
cestui an, pe șantierul hidrocentralei „V. I. 
Lenin**  din Bicez muncitorii, tehnicienii și 
inginerii au muncit cu însuflețire, reușind să 
îndeplinească și să depășească planul de pro
ducție. Planul Direcției generale a hidrocen
tralei a fost depășit cu 49,1 la sută in luna 
ianuarie și cu 4 la sută în luna februarie.

In prima decadă a lunii martie, minerii din 
echipa ocndusă de Gavrilă Pașca și cars 
lucrează la tunel-lntrare au înaintat în gale
ria de bază cu 9 m. liniari peste sarcina plani
ficată, iar echipa lui Alexandru Pașca de la 
escavație și betonat inele și-a depășit sarci
nile de plan cu 58 la sută. Pe întregul sec
tor tunel, planul primei decade a fost înde
plinit în proporție de 100,5 la sută, iar al 
atelierelor centrale în proporție de 101,3 la 
sută.

Primele cantități de legume 
din acest an

ARAD. — Brigada legumicolă de la gos
podăria agricolă colectivă din Aradu Nou 
condusă de Dumitru Stein a început să li
vreze primele cantități de legume din acest 
an. Pînă acum gospodăria a livrat cooperati
vei, pentru a fi trimise pe piața orașului A- 
rad 250 kg. de spanac.

Pentru a obține producții tot mai mari de 
legume, legumicultorii gospodăriei colective 
din Aradu Nou au amenajat din timp pa
turi calde in care castraveții și roșiile au și 
înflorit. De asemenea răsadurile de gulii, de 
roșii timpurii și de ridichi de lună s-au dez
voltat fruimos și în curînd vor fi plantate pe 
cele 12 ha. de grădină.

NOI REALIZĂRI ALE TEHNICII SOVIETICE
JV

★ ★

O locomotivă „Diesel cu o capacitate de 4000 cai putere

La depoul experimental.de cale ferată din Butovsc de lingă Moscova unde 
își trec „examenul" toate locomotivele nou create a început experimentarea loco
motivei Diesel „TE-3“. Noua locomotivă are o capacitate de 4.000 C.P. — capaci
tate de două ori mai mare decît a locomotivei Diesel „TE-2“ care se fabrică în 
prezent în serie.

Locomotiva „TE-3“ se compune din două secții cuplate. In fiecare din aceste 
secții se găsește cîte un motor Diesel cu o capacitate de 2.000 C. P. Dieselul este 
unit cu un generator. Curentul electric produs de acesta pune în acțiune motoa
rele de tracțiune, fixate pe osiile loco rr^tivei. Fiecare secție a locomotivei are cîte 
șase osii.

Noua locomotivă Diesel a fost construită de muncitorii și specialiștii de la 
două întreprinderi din Harkov — Uzina de construcție a mașinilor de transport ți 
Uzina de utilaj electric pentru motoare Diesel. Proiectul locomotivei a fost elabo

rat de un colectiv de constructori sub conducerea constructorului șef A. A. Kirnarsc 
ținînd seama de ultimile realizări ale tehnicii.

In secția mașini există un interesant agregat: un cazan automat de dimen
siuni potrivite. Cu ajutorul lui se încălzește combustibilul, uleiul, și apa în cazul 
cînd locomotiva are de parcurs distanțe lungi la temperatură scăzu ă.

Din secția mașini, o ușiță duce în cabina mecanicului, o încăpere spațioasă, 
luminoasă și comodă. Datorită automatizării, conducerea mașinii se face cu o sin
gură manetă.

„TE-3“ poate remorca garniturile trenurilor de marfă desfășurînd o viteză 
pînă la 100 kilometri pe oră. Pentru locomotivele folosite la trenurile de călători 
există posibilitatea depășirii acestei viteze. Pentru aceasta va fi nevoie doar să se 
înlocuiască unii pinioni aj motoarelor de tracțiune.

In clișee: 1) In cabina mecanicului locomotivei Diesel, 2) Locomotiva „TE-3" 
într-o cursă de experimentare, 3) In secția mașini a locomotivei.

experimental.de
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Pentru continua î bunătătire DIN ACTIVITATEA TEATRULUI DE STAT DIN PITEȘTI

activității cultural-educative de masă la sate
Consfătuirea organizată de Ministerul Culturii și ziarul „Romînia liberă" 

cu activiștii culturali din raionul Bacău
De curînd a avut loc o consfătuire organizată de Ministerul Culturii și 

ziarul „Romînia liberă" în raionul Bacău, în cadrul căreia au fost dezbătute 
0 seamă de probleme legate de îmbunătățirea activității cuitural-educative de 
masă la sate. Această consfătuire, la care au participat șefii secțiilor cultu
rale ale sfaturilor populare raionale din regiunea Bacău, directori de cămine 
culturale, directori de școli, președinți de sfaturi populare comunale, învățători, 
conferențiari și bibliotecari sătești din raionul Bacău, a constituit un prefios 
schimb de experiență pentru activiștii culturali de la sate. Totodată, consfătui
rea organizată în raionul Bacău a dat posibilitate activiștilor să împărtășească 
metodele lor de muncă și inițiativele apărute în munca cultural-educativă de 
masă ce se desfășoară la sate. Publi căm mai jos un rezumat al referatelor și 
discuțiilor ce au avut loc cu prilejul acestei consfătuiri.

Cum conduce comitetul executiv al sfatului popular 
raional munca cultural-educativă de masă în raionul Bacău

Referat ținut de tov. Constantin Florea, 
vicepreședintele comitetului executiv al sfatului popular raional Bacău

este legată de preocupările țărănimii 
muncitoare, merge mai lesne la inima o- 
mului. Și rezultatele n-au întârziat să se 
arate. Astăzi, numărul participanților la 
„joia sfatului agrotehnic" a crescut, ele 
au devenit locuri de învățătură pentru ță
ranii muncitori din comuna noastră. Pen
tru a atrage cît mai tnulți țărani munci
tori în activitatea organizată de noi, este 
bine să le vorbim pe limba lor, nu „de 
sus" așa cum mai fac din păcate unii teh
nicieni agricoli și din comuna noastră. La 
noi în comună în trecut, nu se practica 
grădinăritul. Acum, datorită existenței 
cercurilor agrotehnice, datorită muncii de 
lămurire de la om la om, țăranii munci
tori au început să practice grădinăritul pe 
scară largă". . Â luat apoi cuvîntui tov. 
Ion Popa, președintele sfatului popular din

comuna Letea Veche. El a ridicat o sea
mă de probleme legate de slaba activi
tate a caravanelor cinematografice la 
sate. Vorbind despre lipsurile care există 
în activitatea cultural-educativă de masă 
din raionul Bacău, tov. Radu Georgică, di
rectorul școlii din comuna Șerbești, a 
criticat comitetul executiv raional pentru 
faptul că nu acordă suficient sprijin dez
voltării inițiativei „joii sfatului agroteh
nic". „De ce — a întrebat el — membrii 
comitetului executiv raional nu participă 
și ei la asemenea ședințe ? Pînă acum nu 
prea i-am văzut la față. Acest lucru se 
vădește și la noi în comună, unde salaria- 
ții sfatului popular comunal ta frunte cu 
președintele nu acordă atenția cuvenită 
învățământului ce se predă în cadrul a- 
cestor cercuri agrotehnice".

In referatul pe care l-a prezentat, tov. 
Constantin Florea a arătat felul cum con
duce comitetul executiv al sfatului popu
lar raional — sub îndrumarea comitetu
lui raional de partid — munca cultural- 
educativă de masă în satele din raionul 
Bacău. El a spus că preocuparea princi
pală a comitetului executiv al sfatului 
popular raional în direcția intensificării 
activității cultural-educative la sate a fost 
aceea de a sprijini lupta ce se desfășoa
ră în vederea ridicării producției agricole 
la hectar, în vederea ridicării nivelului 
agriculturii din raionul Bacău. In urma 
muncii desfășurate de comitetul executiv 
aii sfatului .popular raional prim secția 
șa culturală — a spus vorbitorul — au 
fost constituite și activizate 38 de cercuri 
agrotehnice și 3 cercuri pomicole- cu
prinzi nd 595 de membri însoriși, -dintre 
care celle mai bune stat acelea din comu
nele Luizi Călugăra, Răcătău, Filipești, 
Sărata, Schineni.

O inițiativă care a început să prindă 
Viată în raionul Bacău este aceea a orga
nizării „joii sfatului agrotehnic". In fie
care joi seara, țăranii muncitori din ca
drul unei circumscripții electorale se 
string la sfat ta casa unui țăran muncitor. 
Aici, un învățător, un tehnician sau un 
fruntaș ta obținerea de recolte bogate, pre
lucrează anumite teme legate de buna deș, 
fășurare a muncilor agricole, după care 
au loc discuții. Pînă acum, asemenea „joi 
ale sfatului agrotehnic" au avut loc în 
672 de circumscripții electorale. In cadrul 
acestor „joi ale sfatului agrotehnic" au 
fost obținute o seamă de rezultate bune, 
De pildă ta urma angajamentelor luate 
ta cadrul primelor „joi ale sfatului agro
tehnic", țăranii muncitori din comuna Bu- 
hociu au făcut peste 500 de probe de 
germinație a semințelor, iar în comuna 
Luizi Călugăra s-au făcut 453 de probe 
de germinație. Un alt lucru bun este ace
la că în cadrul acestor întâlniri, multi

țărani muncitori au chemat la întrecere 
patriotică și pe țăranii muncitori din al
te comune ta vederea bunei reușite a cam
paniei agricole de primăvară. Astfel în- 
tr-o singură zi, în cadrul „joii sfatului 
agrotehnic" au fost făcute 105 de chemări 
la întreceri individuale, 49 de chemări la 
întrecere P-e ctacmmșcriipții.

In continuare vorbitorul a arătat că în 
această direcție, comitetul executiv al 
sfatului popular raional a dovedit seri
oase lipsuri neacordînd sprijinul necesar 
pentru dezvoltarea acestei valoroase ini
țiative. Această lipsă de preocupare s-a 
reflectat și în activitatea sfaturilor popu
lare comunale care, uneori, nu s-au preo
cupat pentru a asigura desfășurarea „joii 
sfatului agrotehnic" la un nivel cît mai 
corespunzător. „Căminul cultural trebuie 
să fie — a subliniat în continuare refe
rentul — un lăcaș drag și iubit de țăranii' 
muncitori, ei trebuie să găsească aici pro
grame variate, interesante, sfaturi folosi
toare muncii lor. In ultimul timp în raio
nul nostru au apărut o seamă de initia
tive și în această direcție. Astfel în comu
na Fiiipeni au fost organizate seri cultu
rale în cadrul cărora s-au recitat poezii în 
cinstea fruntașilor din șat ta muncile agri
cole.

In continuare vorbitorul a arătat că ta 
raionul Bacău unele sfaturi populare co
munale nu se preocupă în suficientă mă
sură de asigurarea condițiilor mate
riale necesare ta vederea bunei funcțio
nări a unităților culturale, cum este de 
pildă sfatul popular comunal din Che- 
triș. „Campania agricolă de primăvară 
bhte la ușă — a spus în încheiere vorbi- 
forul. Ea bate și la ușa căminelor noa
stre culturale. Realizarea acestei campa
nii este fără îndoială strâns legată și de 
felul cum activiștii culturali la sate vor 
ști să sprijine eforturile țărănimii mun
citoare în această perioadă”.

Am vrea să-i vedem mai des pe scriitori, pe compozitori 
și pe actori, în

„Am vrea să-i vedem mai des pe 
scriitori în mijlocul nostru — a spus în 
cuvîntui său tov. Ion Coșeraru, directorul 
căminului cultural din comuna Sărata. 
Dacă creatorii noștri de artă ar veni mai 
des în mijlocul țăranilor muncitori, fără 
îndoială că și materialele ce stau la în
demâna echipelor noastre artistice ar fi 
de o calitate mai bună, ele ar fi mai di
rect legate de munca si preocupările ță
ranilor noștri muncitori". După aceasta, a 
luat cuvîntui tov. Ion Angliei, conferențiar 
al căminului cultural din comuna Filipești. 
El a spus printre altele : „Aș vrea să cri
tic calitatea conferințelor ce ne stat tri
mise de la S.R.S.C. De multe ori ele stat 
seci, lipsite de interes. Propun ca având 
aceste conferințe ca bază de expunere să 
putem noi, conferențiarii, să le adaptăm

mijlocul nostru !
țăranii muncitori au semnat Apellul Con
siliului Mondial al Păcii de la Vieina. 
Din partea comitetului executiv al sfatului 
popular raional Bacău a luat cuvîntui 
iov. Dumitru Solomonescu, care a vorbit 
despre faptul că pînă ta prezent comite
tul executiv al sfatului popular raional' 
nu a sprijinit intr-o măsură suficientă 
munca cultural-educativă de masă ce se 
desfășoară ta raionul Bacău. De aseme
nea, ta cadrul acestei consfătuiri au mai 
luat cuvânta' tovarășii: Iustin Faicevici, 
directorul întreprinderii Regionale Cine
matografice Bacău, Virgil Filimon din 
partea filialei regionale S.R.S.C., Con
stantin Ciobanu, secretar al comitetului 
raional li.T.M. Bacău, R. larai, director 
din Ministerul Culturii, M. Vlalcu, redac
tor al ziarului „Romînia liberă", Al. Cos-

In actuala stagiune, Teatrul de Stat din Pitești a prezentat în premieră 
piesele „Drumul soarelui1* de V. Stoenescu, „Întâlnire cu tinerețea" de A. 
Arbuzov, „Școala femeilor" de Moliene, un spectacol cu piese intr-un act de 
Cetiov. Acum, colectivul teatrului pregătește piesa „Cei ce caută fericirea' 
de Orlin Vasiliev, în direcția de scenă a lui Constantin Nacu, student în ulti
mul an la Institutul de artă teatrală și cinematografică „I. L. Caragiale", care 
își prezintă cu acest prilej lucrarea de diplomă. De asemenea, în vederea des
chiderii noului local al teatrului, au început repetițiile cu piesa „Ce naște 
din pisică" de Tudor Șoimaru, dramatizare după „Ciocoii vechi și noi" de 
N. Filimon. Piesa va fi montată în direcția de scenă a regizorului C. Dinis- 
chiotu, decorurile vor fi semnate de Al. Olian, iar costumele de Elvira Pos- 
tolache.

In clișeu : O scenă din piesa „întâlnire cu tinerețea".

Activitatea căminului cultural în timpul iernii 
pentru pregătirea muncilor agricole de primăvară

Referat ținut de tov. Maria Mancfu, 
directoarea căminului cultural din comuna Răcăciuni

întreaga activitate a căminului cultu
ral din comuna noastră, ta timpul lunilor 
de iarnă, a fost legată de pregătirea în 
bune^conditiuni a campaniei agricole de 
primăvară. La cercul agrotehnic din Ră
căciuni urmează cu regularitate un număr 
de 26 de țărani muncitori In continuare 
vorbitoarea a arătat prin exemple concre
te cum un număr apreciabil de țărani 
muncitori din această comună, aplicând 
învățăturile predate la cercurile agroteh
nice, au aiuns fruntași aj recoltelor boga
te. „Pînă acum — a spus vorbitoarea —■ 
la cercul agrotehnic din comuna noastră 
au fost ținute 10 lecții, legate de pregăti
rea campaniei agricole de primăvară. A 
cest lucru s-a oglindit în rezultatele obți
nute de noi î,n munca pentru pregătirea 
campaniei agricole de primăvară. Pentru 
a da un caracter cît m,ai atractiv lecțiilor 
predate în cadrul cercului agrotehnic, noi 
am programat ta sfârșitul lor filme legate 
de preocupările țăranilor muncitori", 
După aceasta, vorbitoarea a arătat pe larg 
Cum ®înt organizate „ioile sfatului agro- 
tehnic" în comuna Răcăciuni, Apoi ea a

spus ta continuare: „Un rol deosebit în 
atragerea țărănimii muncitoare la cămi
nul cultural în serile de iarnă și ta zilele 
de odihnă îl are fără îndoială și activi
tatea artistică. Căminul nostru cul
tural a reușit să-și alcătuiască un cor 
format din 40 de tineri și vârstnici. o 
echiipă de teatru, o echipă de dansuri 
și o brigadă artistică de agitafie. Acest 
lucru a putut fi realizat datorită spriji
nului pe care l-am primit din partea or
ganizației de bază P.M.R., precum și dato
rită strânsei colaborări ce a existat în
tre noi și sfatul popular comunal. De un 
mare succes s-au bucurat în comuna noa
stră programele prezentate de brigada ar
tistică de agitație. In cadrul acestor pro
grame au fost satirizate diferite neajun
suri existente în comuna noastră. Aș 
vrea să spun că munca culturală s-ar 
putea desfășura si mai bine ta comuna 
Răcăciuni dacă comitetul executiv al sfa
tului popular rafonal Bacău ne-ar acorda 
un mal mare sprijin, rezolvând, de pildă, 
problema unei stafii de radioficare".

In cadrul consfătuirii, un participant a criticat sfatul popular 
din comuna Letea-Veche, deoarece nu asigură condițiile materiale 
pentru funcționarea căminului cultural: din comună .

La căminul de la Letea-Veche Președintele — precum citiți —
E prezent și sfatul popular. Le-a răspuns celor din sală, clar:
Și in zelu-i fără de pereche — Dacă-i frig... s uf lăți să vă-ncălziți I

Pe urmele materialelor publicate

„Au fost luate măsuri“

Popularizarea și răspîndirea cărții agrotehnice
Referat ținut de tov. Elisabeta Păduraru, bibliotecară din comuna Tamași
Biblioteca din comuna noastră este în

zestrată cu 1532 de cărți. Datorită muncii 
pe care am desfășurat-o în mijlocul țăra
nilor muncitori în ultjmiie patru luni 
numărul cititorilor bibliotecii s-a ridicat 
la 223. fn această perioadă cititorii au îm
prumutat și citit 921 de cărți. Pentru a ne 
organiza cît mai bine activitatea, noi am 
format în jurul bibliotecii din comuna Ta
mași un colectiv format din trei învăță
tori, două educatoare și un membru al 
gospodăriei agricole colective din comuna 
noastră. Fiecare membru din acest colec
tiv merge ta fiecare săptămînă din casă 
în casă, dîndu-le țăranilor muncitori cărți 
legate de specificul muncii ce o desfășoa 
ră în săptămînă respectivă. Noi acordăm 
o deosebită atenție popularizării cărții. In 
această direcție vreau să spun că am gă 
sit metode variate. Aș vrea să arăt cîteva 
dintre ele, De pildă, noi afișăm mereu

pe un panou în fața căminului cultural 
cărțile noi care au sosit în comuna noas
tră. De asemenea, atunci cînd stat orga
nizate serbări în comună noi facem stan
duri de cărți pentru a pune la dispoziția 
țăranilor muncitori ultimele noutăți lite
rare și științifice. Și în comuna noastră es
te organizată „joia sfatului agrotehnic”. 
Cu acest prilej noi răspândim și cărți le
gate de pregătirea muncilor agricole de 
primăvară. Totodată. în cadrul acestor 
„joi ale sfatului agrotehnic" discutăm cu 
țăranii muncitori broșurile pe care ei le-au 
citit. In continuare bibliotecara a arătat 
că în munca ei acordă o deosebită grijă 
difuzării în rândurile cititorilor sătești a 
cărților specifice sezonului. larma de pil
dă — a spus ea — am difuzat ta rândul 
cititorilor broșuri în legătură cu reținerea 
zăpezii pe ogoare, transportul gunoiului 
de grajd. îngrijirea pomilor și a vitelor

realității comunelor noastre, să le rostim 
pe înțelesul țăranilor noștri muncitori, de
oarece cunoaștem fiecare specificul locu
lui, cunoaștem bine pe fiecare om ta par
te". Tov. Gheorghe Ichim, directorul că
minului cultural din satul Galbeni, a 
arătat în cuvîntui său rolul deosebit de 
însemnat pe care îl au colțurile roșii din 
cadrul gospodăriilor agricole colective în 
■munca pentru atragerea țărănimii mun
citoare pe calea transformării socialiste 
a agriculturii. Luând cuvîntui tov. Florin 
Gheucă din partea Teatrului de Stat din 
Bacău, a arătat felul cum contribuie ac
torii acestui teatru la îndrumarea artisti
că a echipelor culturale de la sate. „Tea
trul de Stat din Bacău — a arătat vorbi
torul — a încheiat contracte cu echipe ar
tistice de la sate, ajutîndu-le în ridicarea 
nivelului artistic al programelor prezen
tate. De asemenea, a fost organizat un 
studio al artiștilor amatori în cadrul că
ruia stat instiruiți membrii echipelor ar
tistice de la sate".

Tov. Constantin Bnuș, directorul cămi
nului cultural din comuna Tamași, a vor
bit despre rolul nobil al intelectualilor 
satelor, despre munca plină de abnegație 
pe care trebuie s-o desfășoare ei ta mij
locul țăranilor muncitori în vederea ridi
cării lor culturale. Totodată el a criticat 
pe inginerul agronom Lucaci, care pre
zintă în cadrul „joii sfatului agrotehnic" 
conferințe neinteresante, întrebuințând un 
limbai confuz, neînțeles de țăranii noștri 
muncitori. Tov. Natalia Heisu, învățătoare 
din comuna Luizi Călugăra, a vorbit des
pre lecțiile de știință popularizată care se 
țin în această comună, ele fiind un mij
loc important pentru combaterea misticis
mului care mai dăinuie tacă. De aseme
nea, ea a vorbit despre hotărîrea cu care

tescu, vice președinte al sfatului popular 
regional Bacău.

Tov. Leon Ciobotaru, membru în co
mitetul regional de partid Bacău, a scos 
în evidență munca rodnică depusă de ac
tiviștii culturali din raionul Bacău în ve
derea continuei îmbunătățiri a activității 
cultural-educative de- masă El a subli
niat atenția deosebită ce trebuie acordată 
dezvoltării și extinderii inițiativelor apă
rute în acest raion, făcând o seamă de 
propuneri în vederea îmbunătățirii activi
tății căminelor culturale și a populariză
rii experienței obținute pînă în prezent 
în această direcție.

In încheierea consfătuirii, tov. Nicolae 
Olaru. prim secretar al comitetului raional 
de partid Bacău, a arătat importanța a- 
cestei consfătuiri scoțând în evidență sar
cinile organizațiilor de partid de la sate 
în vederea îmbunătățirii muncii de agi
tație politică, a muncii cultural-educative 
ce trebuie să se desfășoare în cadrul că
minelor culturale în vederea sprijinirii 
prin toate forțele a campaniei agricole de 
primăvară. In încheiere, vorbitorul a ară
tat că sfaturile populare din raionul Ba
cău care răspund ta mod direct, sub 
conducerea și îndrumarea organizațiilor 
de partid, de conducerea efectivă a muncii 
cultural-educative, au datoria să acorde o 
mai mare atenție acestei munci.

La sfârșitul consfătuirii a fost lansată 
o chemare către toate conducerile cămi
nelor culturale din satele regiunii Bacău, 
în vederea intensificării activității cultu
ral-educative de masă, pentru buna reu
șită a campaniei agricole de primăvară, 
pentru câștigarea bătăliei obținerii unor 
recolte bogate

Multe din scrisorile primite La redacție din 
partea Instituțiilor și a întreprinderilor criti
cate încep cu formula : „Articolul publicat 9 
ridicat probleme juste, Pentru aceasta au 
fost luate măsuri,..“

Măsurile sânt efectul criticilor juste ale co
respondenților voluntari și ale cititorilor în 
dorința sinceră de a îndrepta lipsurile și gre
utățile de care se mai lovesc, <|e a contribui 
la rezolvarea lor.

Iată cîteva din răspunsurile primite.
★

Calitate mai bună „Avem și alte modele— 
răspunde cu amabilitate vinzătorul — alegeți 
din care vă place".

Nota critică în legătură cu sortimentul de 
batiste a ajutat Ministerul industriei Ușoare 
să ia măsuri pentru îmbunătățirea calității 
batistelor pentru ca desenele lor să fie mai 
variate și mai frumos colorate. De asemenea, 
cetățeanul găsește batiste finisate in maga
zine, ne mai fiind obligat să mai treacă pe 
le un atelier de lingerie unde să fie cusute 
marginile, netivite, ale batistelor cumpă
rate.

★
Un nou responsabil. Magazinul O.CL. 

Alimentara din strada Alex. Sahia nr. 56 
era deschis chiar de dimineață. Cetățenii 
erau bucuroși, dar și mirați. Ce s-o fi în
tâmplat oare?

— S-a schimbat responsabilul! a «pus ci
neva. Intr-adevăr, în locul fostei responsabile 
Florica Toma fusese numit altcineva.

Fosta .responsabilă avea obiceiul să Închi
dă magazinul și să plece la Oltenița unde ere 
rude și prieteni, interesele personale ale Fio. 
ricăi Toma nu se împăcau cu cele ale cum
părătorilor care trebuiau să piardă timp pre
țios deplasîndu-se la alte unități, nu prea a- 
propiate pentru a se aproviziona.

In urma publicării materialului „Respon
sabilă fără simț de... responsabilitate", Flo
rica Toma a fost mutată disciplinar.

★
O bună aprovizionare. Cele a.proape 

180 magazine ale O.C.L. „Produse industri
ale" din raioanele T. Vladimirescu-N. Băl- 
cescu din Capitală sînt acum toate bine 
aprovizionate.

Articolul apărut în ziarul nostru arăta cj 
în timp pe unele magazine ele organize!iei 
comerciale erau bine aprovizionate, altele e- 
rap complet neglijate. Cauzele Inechitabilei 
aprovizionări se datorau lipsei de legătură 
cu terenul a conducerii O.C.L. „Produse In
dustriale", a necunoașterii situației reale din 
unități, a cererii cumpărătorilor, <

Sfatul popular al Capitalei ne-a informat 
că s-a întocmit Un plan în care s-a prevă
zut ca fiecare din cei trei directori d< 
O.C.L.-uri să meargă cite patru zile din 
săptămână pe teren și sa urmărească cu a- 
tenție felul cum se fac defazările pe unități» 
astfel in cit magazinele să fie bine aprovizio
nate.

★
Hotărîrea sesiunii, inițiativele au început 

să dea roade la Podul Iloaiej, Aici se simte 
că la conducerea comunei a venit un gospo
dar priceput, cu dragoste de muncă. Roadele 
muncii pe tărâm gospodăresc sînt din ce în 
ce mai bune,

Deosebirea apare cu at’ț mai evidentă când 
cetățenii își amintesc de numeroasele promi
siuni făcute de fostul președinte, de angaja, 
meritele lui solemne care rămâneau vorbe 
goale.

— Vom face, propunerea este foarte bună 
— răspundea de fiecare dată fostul președinte 
Leonte Burduja, atunci oînd i se arăta că 
nu este bine îngrijită comuna.

Fojletonul „Binefacerile zăipezii" publicat 
în ziarul nostru, a determinat pe deputați ca 
în cadrul ultimei sesiuni 6ă desărcineze pe 
Leonte Burduja din munca de președinte al 
comitetului executiv.

★
Pe lumină. In piața orașului Bacău 

becurile au început să lumineze din nou. 
Cetățenii care doresc să se aprovizioneze 
după lăsarea întunericului nu mai trebuie 
să facă uz de chibrituri, având posibilitatea 
să vadă ce cumpără.

Sfatul popular al orașului Bacău ne-a co
municat în urma materialului publicat sub 
titlul „Chibritu-1 vinovat î“ că instalația e- 
lectrică a fost reparată, astfel că situația s-a 
schimbat.

Manifestări muzicale în Capitală

Există posib lități locale, dar nu există totdeauna și interes!
După prezentarea celor trei referate, ac

tiviștii culturali prezenți la această cons
fătuire au pus o seamă de întrebări do- 
rind să cunoască în mod amănunțit meto 
dele de muncă aplicate la căminul cui 
tural din Răcăciuni și la cel din Tamași 
Apoi au urmat discuțiile care s-au buci: 
rat de o largă participare Luînd cuvântul 
tov. Hogimă Vasile, directorul căminului 
cultural din satul Gh. Doja, a criticul 
faptul că datorită lipsei de preocupare a 
sfatului popular, în comuna sa nu există 
încă un local propriu al căminului cultu
ral. „Posibilități există — a spus el — 
și există și dorința țărănimii muncitoare 
de a construi prin autoimpunere un lăcaș 
pentru căminul cultural. Dar nu există 
preocuparea comitetului executiv al sfa
tului popular raional si al sfatului popu

lar comunal pentru a rezolva această pro
blemă atît de necesară bunei desfășurări 
a muncii cultural-educative de masă în 
comuna noastră" După aceasta a luat cu
vântul tov. Grigore Teodoru din partea 
căminului cultural din comuna Secueni. El 
a spus printre altele: In 'lunile din ur
mă ne-am convins si mai mult că o mare 
importantă pentru realizarea sarcinilor- e- 
conomice o are și munca vie de lămurire 
pe care căminul cultural și noi intelectua
lii satelor, trebuie s-o desfășurăm în ca
drul căminului cultural. Astfel, datorită 
popularizării avantajelor pe care le pot 
obține țăranii muncitori contractînd cu 
statul produsele lor, popularizare pe care 
noi am făcut-o în cadrul căminului cul
tural. în ultimul timp țăranii muncitori 
au încheiat peste 130 de contracte cu 
statul

0 snoavă sau o cimilitură merge mai lesne la inima omuiui...
in continuare a luat cuvîntui tov. Va- 

leriu Hacighianu, directorul căminului cul
tural din comuna Luizi Călugăra. El a a- 
rătat pe larg cum este organizată în co
muna Luizi Călugăra „joia sfatului agro
tehnic". „Pînă astăzi — a spus vorbitorul 
— au fost organizate ta comuna noastră

138 de asemenea „joi ale sfatului agroteh
nic" la care au participat 1385 de țărani 
muncitori. Ne-am gândit, Pentru a da un 
caracter cît mai atractiv acestor seri, să 
organizăm citirea unor snoave și cimili
turi, Snoava sau cimilitura, atunci ctad I

Consfătuirea organizată de Ministerul Culturii și ziarul „Romînia liberă" 
cu activiștii culturali din raionul Bacău a constituit un rodnic schimb de expe
riență, ea a însemnat un bun prilej pentru a fi împărtășite inițiativele și metodele 
noi folosite de căminele culturale din acest raion în vederea continuei îmbunătă
țiri a activității cultural-educative de masă la sate.

Un fapt care s-a desprins în mod evident și din cadru] acestei consfătuiri 
a fost acela că acolo unde munca cultural-educativă de masă este bine organizată, 
acolo unde țăranii muncitori, datorită unei intense munci de lămurire, cunosc ho
tărârile partidului și guvernului nostru, pot fi îndeplinite în bune condițiuni sar
cinile economice meniie să ducă la continua ridicare a nivelului de trai al poporu
lui nostru muncitor.

Totodată, această consfătuire a arătat în mod clar că în centrul atenției 
muncii culturale la sate trebuie să stea răspîndirea pe o scară largă a cunoștin
țelor agrozootehnice în mijlocul țărani mii muncitoare. Numeroasele inițiative 
apărute în ultimul timp în raionul Bacău (ca de pildă aceea a „joii sfatului agro
tehnic") oglindesc dragostea activiștilor culturali, interesul țărănimii muncitoare 
pentru continua îmbunătățire a muncii culturale de masă. Comitetul executiv al 
sfatuiui popular regional Bacău și comitetul executiv al sfatului popular raional 
Bacău, vor trebui să acorde de acum încolo o mai mare atenție sprijinirii și ex
tinderii acestor inițiative deosebit de prețioase, menite să îmbogățească în mod 
continuu intensa muncă culturală de masă ce se desfășoară pe tot întinsul patriei 
noastre.

f O atenție mai mare vor trebui să acorde de acum încolo organele locale
J ale puterii de stat din regiunea Bacău pentru a asigura condițiile materiale nece- { 
[ sare activității culturale. Ele trebuie să sprijine inițiativele țărănimii muncitoare, ) 
| folosind posibilitățile locale existente. în vederea construirii de noi lăcașuri de j 
l cultură la sate.

Comitetul executiv al sfatului popular raional Bacău are datoria să folosea- 
[ scă în mod efectiv experiența acestei consfătuiri, intensificîndu-și munca de con- } 
[ ducere și îndrumare a activității cultural-educative de masă la sate, mijloc im- I 
( portant în bătălia pentru obținerea unor recolte bogate. i

Săiptămîna muzicală 
începe cu recitalul vio
lonistului Alfred Hart, 
are are loc marți 15 
martie, orele 20, în 
sala Studio din Ate
neul R.P.R. In pro
gram figurează : Vera- 
cini: Sonată ; Beetho
ven ; Romanță în fa

major ; Brahms : Scherzo ; Glier : Romanță ; 
Zarzyki : Mazurcă ; L. Feldman : 4 piese din 
Suita a Il-a ; Enacovici: Dans rustic. La 
pian : Victoria Dossios. Jn partea a doua a 
programului Nicolae Ionescu Gafton va cânta 
arii șl liduri de: Gluck, Mozart, Schubert, 
Brahms, Wagner. Dargomîjșki, Rubinstein, 
Miriam Marbe, Doru Popovic! și Castrisanu 
Vulpescu, La pian : Dumitru Piculeață.

Miercuri 16 martie, orele 20, concert de 
muzică de cameră în sala Dalles. In urma 
marelui succes obținut. cu prilejul primului 
concert, remarcabila formațiune de muzică 
de cameră „Trio Suk" din Praga va da un 
al doilea concert cu următorul program : 
Trio în sol minor op., 15 de Bedrich Sme
tana; Cvartet cu pian'op. 1 de Josef Suk; 
Trio quasi una ballata op. 27 de Vitezslav 
Novak și Trio „Dumky" de Antonin Dvorak. 
Formațiunea este compusă din Josef Hala
— pian, Josef Suk — vioară, Josef Chuchro
— violoncel. In cadrul concertului își va da 

concursul violista Andela Veisova-Costea
(București).

Joi 17 martie, orele 20, va avea loc în sala 
Dalles recitalul de liduri al soliștilor An
samblului de cintece și dansuri al sfatului 
popular al Capitalei, amînat de săptămâna 
trecută. Programul cuprinde lucrări de Per- 
golese, G'.uck, Haydn, Mozart, Schubert, 
Brahms, Hugo Wolf, Rachmaninov, Mussorg- 
ski, Glier, Saipt-Saens, Dup.arc, Tiberiu Bre- 
diceanu, Gh. Dima, Mansi Barberis, Pascal 
Bentoiu, Doru Popovici, Gh- Dumitrescu și 
D. D. Botez. Interpreta sînt: Victoria Dră. 

gănescu — soprană, Ion S toi an — tenor,

Dan Iordăchescu — bariton și Valentin Lo. 
ghin — bas. La pian : Agatha Wanek.

Vineri 18 martie, orele 20, în sala Dalles, 
recitalul pianistei Josette Hîrsu, urmat d« 
un concert de muzică armeană, dat de Arax 
Savagian, solistă a Teatrului de Operă și 
Balet al R.P.R.

Recitalul de pian cuprinde următorul pro
gram : Toccata și Fuga în re minor de J. S. 
Bach ; Suita pentru pian de Debussy ; Ca- 
priccio de Babadjanian (prima audiție) ; 
Jocuri și cântece de Leon Ktepper (prima au
diție) ; Două dansuri cehe de Smetana. In 
continuare Arax Savagian va interpreta lu
crări de Komitas, Mehrabian, Stepanian, 
Haciaturian, Ager.nan și Sarxian. La pian: 
Meline Minas.

Sîmbătă 19 martie, orele 17, (în sala 
Dalles) Concert-lecție cu subiectul: 
meau, Vivaldi, Handel". Conferențiar: Prof. 
Zeno Vancea, maestru emerit al artei din 
RjP.R., laureat al Premiului de Stat.

Sîmbătă 19 martie, orele 19,30, duminică 
20 martie, orele 10,45 și luni 21 martie, orele 
19,30 v>a avea loc în 6ala Ateneului R.P.R. 
concertul simfonic al Filarmonicii de Stat. 
In program' oratoriul „ANOTIMPURILE" 
pentru soliști, cor și orchestră, de Joseph 
Haydn. Dirijor: D. D. Botez, artist emerit al 
R.P.R. Interpreți: Emilia Petrescu-Cironeanu 
—• soprană, laureată a Concursului Tinerilor 
Soliști ; Aurel Alexandreșcu — tenor ; A- 
lexandru Voinescu — bas; Nicolae Rădu- 
lescu —- clavecin , Orchestra simfonică -a 
Filarmonicii de Stat, colectiv artistic emerit 
din R.P.R. și Corul Filarmonicii de Stat. Di
rijor adjunct al corului : Vasile Pîntea. Core
petitori : Josef Prunner și Nicolae Radulescu.

Duminică 20 martie, ora 20, recital de 
orgă dat de prof. Franz Xaver Dressier 
(Sibiu) cu următorul program : Passacaglia 
în si bemol major de Girolamo Frescobaldi ; 
Fantezie și Fugă în si bemol, două corale și 
Toccata în fa major de J. S. Bach ; Fante, 
zie fn fa minor de W. A. Mozart și Fantezie 
și Fugă pe numele „B-A-C-H“ de Max Rer 
ger.

•i
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Un nou titlu
în Codul Penal al R.P.R.

Printr-un Decret emis recent de Prezidiul 
Marii Adunări Naționale, tn Codul Penal al 
R.P.R. a fost introdus un nou titlu avînd 
denumirea „Infracțiuni contra ordinei obș
tești". In acest titlu se prevăd sancțiuni pen
tru cei care săvîrșesc acte sau gesturi, ori 
proferă expresii lipsite de cuviință, prin care 
se încalcă regulile de conviețuire socialistă. 
Asemenea lapte constituie infracțiunea de 
huliganism, care se pedepsește cu închisoare 
oorecțională.

De asemenea se stabilește răspunderea .pă
rinților sau oricărei persoane careta i s-a 
Încredințat spre creștere și educare un minor, 
în cazul săvîrșirii repetate de către acesta 
e actelor de huliganism.

Sesiunea științifică
a Institutului de Căi Ferate
In zilele de sîmbătă și duminică s-au des

fășurat la Casa Tehnicii Căilor Ferate lucră
rile primei sesiuni științifice a institutului 
de Căi Ferate „Gh. Gheorghiu-Dej“ din 
București.

Referatul privind activitatea științifică des. 
fășurată de către institut „în cursul anului 
1954 a fost prezentat de in.g. C. Medvedovici, 
prorector al Institutului.

Grupați ta 4 secții de specialitate, parti- 
cipanții la prima sesiune științifică au ascul
tat și dezbătut 31 de referate care s-au ocu
pat de cele mai importante probleme ale 
transportului nostru pe căile ferate.

Tov. ing- I. Buțiu, rectorul Institutului de 
Căi Ferate ,,Gh. Gheorghlu-Dei" din Bucu
rești, ip concluzia lucrărilor primei sesiuni 
științifice a arătat aportul pe care știința 
trebuie să-l aducă la munca de ridicare a 
transportului pe căile ferate la nivelul dez
voltării economiei naționale.

De la „Loto-Central"
Centrallztadu se pe întreaga țară vînzarea 

biletelor de participare la tragerea „Loto- 
Central" din 11 martie, s-a stabilit promiul 
generai de 775.810 Iei, |a care se adaugă 
suma de. 38.761 lei, reportată de la tragerea 
din 4 martie pentru premiile speciale A și
C. adică in total 814.571.

Cîștiguir|le se repartizează ta cele șapte
categorii precum urmează :

Categoria I. 69.823 lei
»» II. 104.735 lei

III. 104.735 lei
w IV. 104.734 lei
n V. 104,734 lei
n VI. 104.734 lei
»» VII. 104.734 lei

Premiile speciale din categoria A. însumea
ză 42.473 lei, cele din categoria B. 25.860 lei, 
iar ce'e din categoria C- 48.009 lei.

Joi 17 martie se va cunoaște numărul câș
tigătorilor pe categorii, cu sumele respective,

Vineri 18 martie are loc a treia tragere la 
„Loto-Central" pentru care biletele se pot 
cumpăra numai pînă în seara zilei de joi 17 
martie.

informații
Orchestra simfonică a Direcției Generale 

b Radiodifuziunii, dirijată de Edgar Cosina, 
a prezentat duminică dimineața, în sala Ate
neului R.P.R., in primă audiție .publică, un 
concert festiv de muzică austriacă contempo
rană.

La concertul care s-a bucurat de mult 
succes, au participat și compozitorii vienezi 
prof. Otto Siegl și prof. Alfred Uhl, care se 
află de cîteva zile ta Capitală ca oaspeți al 
Institutului Romîn pentru Relațiile Culturale 
cu Străinătatea.

★
Duminică seara, Casa Ziariștilor din Bucu

rești a prezentat membrilor săi un program 
de «elecțiuni din opere și operete.

Și-au dat concursul Dinu Bădescu, ar
tist emerit al R.P.R., și Magda lanculescu, 
soliști ai Teatrului de Operă și Balet al 
R.P.R., Puica Alexandrescu, laureată a Pre
miului de Stat, Sili Popescu, Elisabeta 
Henția, Viorel Chicideanu Bimbo Mărculescu 
de la Teatrul de Stat <!e Operetă.

Inter,preții au fost acom.paniați de pianis
tul M. Roșlanu de la Teatrul de Stat de 
Operetă

Spectacolul a fost aplaudat de numeroși 
ziariști dm Capitală

★
In cadrul Uniunii Artiștilor Plastici din 

R.P.R au loc în prezent pregătiri in vederea 
planarei care va analiza activitatea artiștilor 
plastici în cursul anului 1954.

In acest scop zilele trecute a avut loc pri
ma dezbatere în cadrul secției sculptură. Pe 
baza referatului prezentat cu acest prilej de 
un grup de critici plastici asupra activității 
sculptorilor, în lumina lucrărilor prezentate 
la Expoziția Anuală de Stat a Artelor Plas
tice pe 1954, au avut loc vii discuții.

Campionatele republicane 
de tenis de masa

In Mia sporturilor Floreasca s-au încheiat 
duminică seara campionatele republicane de 
tenis de masă.

Titlul de campion al țării în proba de 
simplu bărbați a fost cîșțigat de maestrul 
sportului Toma Reiter, care în meciul deci
siv l-a întrecut cu 3 -0 pe Mircea Popescu,

Cîștigind turneul rezervat fetelor, conform 
regulamentului, Ella Zeller a întîlnit în fi
nala campionatului pe Angelica Rozeanu. 
Victoria și titlul de campioană au revenit 
Angelica,' Rozeanu, care a cîștigat ou sco
rul de 3—1.

In celelalte îinale s-au înregistrat urmă
toarele rezultate: dublu băieți: Reiter, Gant 
ner — Harasztosi. Naumescu 3—0; dublu 
femei: A Rozeanu, E. Zeller — Szasz, Stru- 
garu 3—0; dublu mixt: A. Rozeanu, M- Po 
pescu — E, Zeller, M Gantner 3—0.

Campionatul republican de cros

Duminică s-au desfășurat la Oradea între
cerile din cadrul campionatului R.P.R. de 
cros individual și pe echipe de asociații spor
tive.

La seniori, titlul de campion individual a 
fost cucerit de Victor Pop (Dinamo) care a 
parcurs distanța de 10.000 m. în timpul de 
34’26". El a fost urmat de C, Grecescu (Di 
namo| și Dinu Cristea (Metalul București). 
Pe echipe victoria a revenit reprezentativei 
asociației Dinamo.

Nina Pascluc (Știința Cluj) a devenit cam
pioană a țării la senioare. Ea a acoperit dis
tanța de 2.500 m ta timpul de 8’49". Pe locu
rile următoare s-au clasat Alexandra Sicoe 
(Știința Cluj) și Maria Micle (Știința Bucu
rești), iar pe echipe primul loc a revenit a- 
sociațle' Știința.

La juniori titlurile de c-a-mpioni a>u revenit 
sportivilor Irina Zegreanu (Progresul) și 
Zoltan Vamoș (Știința).

La uzinele „Industria Sîrmii" 
pot fi realizate economii și mai importante
Programul de măsuri economice al parti

dului trasează sarcini tuturor întreprinde
rilor patriei noastre în ce privește sporirea 
producției, îmbunătățirea calității și reduce
rea prețului de cost.

Luptînd pentru traducerea în viață a aces
tor sarcini, nenumărate colective de muncă 
din patria noastră desfășoară toț mai larg 
întrecerea socialistă pentru a realiza cît mai 
multe economii în producție. Printre aceste 
colective se numără și ce! al uzinelor „In
dustria Sîrmii" din Cîmpia Turzii.

Cu cîțiva ani în urmă la această întreprin
dere s-a inițiat o acțiune axată pe reducerea 
prețului de cost pe fiecare fază de fabricație 
în parte. An de an această acțiune a contri
buit la educarea muncitorilor in spiritul fo
losi ii cu maximum de chibzuință a timpului 
de lucru, a materiilor prime și auxiliare. Ca 
umare a acestui fapt, muncitorii întreprinde
rii au realizat în cursul anului trecut econo
mii în valoare de 1.799.000 lei, iar în primeie 
45 zile ale anului curent ei au micșorat chel
tuielile de producție cu peste 270.000 Iei. An
trenate în întrecerea socialistă, echipele de 
muncilori*  din uzină au contribuit din plin la 
reducerea procentului de rebuturi cu încă 15 
la sută față de realizările lunii ianuarie.

Organizîndu-și mai bine munca, aplicînd 
metodele înaintate de lucru, laminatorii și 
muncitorii secției cabiuri au devenit frunta
șii luptei pentru economii. Un aport de 
seamă în realizarea economiilor a fost adus 
de echîpeie conduse de tov. Gheorghe Chelan 
și Remus Drăgan, inlăturînd timpii marți 
din producție, aceste echipe au înscris in 
contul întreprinderii pe perioada amintită, 
economii care depășesc suma de 84.000 lei. 
De asemenea, merită să fie citate și echipele 
conduse de tov. Grigore Borota, Mihai Min- 
druț și Ion Beraru care în primele 45 zile 
ale anului au micșorat cheltuielile de produc
ție cu circa 30.000 lei.

Exemple asemănătoare se pot da multe. 
Insă alături de ele există și o scrie de as
pecte negative care frînează avîntul luptei 
pentru reducerea sistematică a prețului de 
cost. Realizările obținute ar fi fost mult mai 
mari dacă preocuparea pentru economii ar fi 
generală. Nu toți muncitorii uzinei sînt însă 
pătrunși de importanța luptei pentru econo
mii, de însemnătatea reducerii prețuM de 
cost pe fiecare produs sau categorie de

Deschiderea unor expoziții cu vînzare 
la magazinele „Victoria^ și „Textila“

Pentru a cunoaște Îndeaproape cerințele 
cumpărătorilor, Ministerul Comerțului Irite 
rior în colaborare cu Ministerul Industriei 
Ușoare au inițiat organizarea unor expoziți 
cu vinzare a modelelor fibi de confecții pro
duse de fabrica ,.Gh. Gheorghiu-Dej" din 
Capitală, Asemenea expoziții s-au deschis 
luni. 14 martie la magazinele universale 
„Victoria" și „Textila" din Capitală. Raioa
nele acestor magazine, care desfac articole de

Consfătuire între colectivul redacțional al „Gazetei literare" 
și cititori din rîndul studenților

In aula Bibliotecii Centrale Universitare 
din Capitală a avut loc duminică dimineață 
o întilnire între colectivul redacțional al 
„Gazetei literare", organ săptămînal al Uni
unii Scriitorilor din R.P.R. și cititorii ei din 
rlndul studenților.

Scriitorul Zaharia Stancu, redactor șef al 
gazetei, a arătat scopul inttlnirii.

Răspunzînd la întrebările puse de studenți 
aflați irt sală, scriitorii Marcel Breslașu, Ve 
ronica Porumbacu, George Macovescu a.u a- 
rătat cum s-a străduit colectivul redacțional 
să dea gazetei un conținut cît mai bogat, me 
nil să oglindească în paginile sale frămîn- 
țările legate de problemele literaturii noastre 
noi.

In continuare au fost viu discutate de că

Turneul Teatrului Evreesc de Sfat din București la lași
La 20 martie, Teatrul Evreesc de Stat din 

București va prezenta la Iași, în premieră, 
piesa „Julius și Ethel" de dramaturgul polo
nez L. Kruczkowski, laureat al Premiului 
Stalin.

Piesa care redă momente de un intens 
dramatism din ultimele ceasuri ale vieții so
ților Rosenberg, este pusă în scenă de re
gizorii Nello Bucevski și Mauriciu Sekler, ar
tist emerit al R.P.R. Rolurile principale sînt
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Campionatul categoriei A de fotbal
Etapa a doua a campionatului categoriei 

A de fotbal, programată duminică, s-a înche. 
iat cu rezultate ta general scontate. In trei 
partide au cîștigat iavoriții, iar în celelalte 
jocuri s-au înregistrat scorurj de egalitate, 
rezultatele tehnice fiind următoarele: Dina
mo București — Dinamo Orașul Stalin 2—1, 
Știința Timișoara — Știința Cluj 2—1 , 
C.C.A. — Locomotiva Tg. Mureș 1—0 , Pro
gresul București - Locomotiva Timișoara 
1—1 , Flamura Roșie Arad — Flacăra Pio- 
ești l—l ; Locomotiva Constanța — Mine
rul Petroșani 0—0 Din această 6implă 
enumerare se poate constata că scorurile 
etapei au fost dintre cele mai strînse- Expli
cația o furnizează ineficacitatea dovedită de 
înaintași, care au marcat doa.r 11 .goluri, 
ceea ce dovedește că pregătirea atacanților 
este rămasă în urmă, necesitînd intervenția 
mai îndeaproape a antrenorilor respectivi-

Etapa a fost din nou favorabilă echipelor 
bucureștene (Dinamo. C.C.A. și Progresul) 
care au realizat două victorii și un rezultat 
de egalitate Aceasta face ca, după două 
etape de campionat, echipele bucureștene 
să se poată rntadri cu faptul că nu au cunos
cut oină acum eșecul, avînd la activul .lor 
cinci victorii și un rezultat egal. Drept ur
mare locurile 1—2 din clasament sînt ocu
pate de Dinamo și C-C.A , cu cîte 4 puncte, 
iar Progresul este situat pe locul 4, cu 3 
puncte. Succesul formațiilor bucureștene este 
completat cu victoriile echipelor lor de tine
ret care, de asemenea, n-au suferit nici o 
înfrîngere, cîștigînd toate cele șase partide 
disputate în primele două etape de campio
nat.

Echipele care în această etapă au jucat 
în deplasare au cîștigat întrecerea cu echi- 
pele-gazdă. Spre deosebire de etapa prece
dentă, avantajul terenului n-a adus nici o 
victorie eohipelor-gazdă, căci din lotul 
acestora a cîștigat doar Știința Timișoara, 
care a disputat ta-să partida cu Știința Cluj 
pe teren neutru, la Lugoj. E drept îrră că 

produse în parte, in acest sens, pot fi 
citate echipele conduse de tov. Mihai 
Boar, ion Pop și Gheorghe Busuioc. 
Membrii acestor echipe au mărit chel
tuielile de producție stabilite pentru pe
rioada 1 ianuarie — 15 februarie cu suma de 
22.362 lei. De asemenea, muncitorii lamino
rului vechi au făcut în aceeași perioadă de 
timp cheltuieli suplimentare care se cifrează 
în jurul sumei de 13,000 lei. Tot ca exemple 
negative se mai pot da secțiile oțeiăria Sie
mens-Martin și trăgătoria de oțel, Cei ce 
muncesc in aceste secții au depășit într-o 
lună și jumătate cheltuielile de producție 
planificate, fără a realiza produse în limita 
depășirii cuantumului de cheltuieli efectuate.

Pentru ca rezultatele dobîndlte de munci
torii de la „Industria Sîrmii’' din Cîmpia 
Turzii să fie cît mai valoroase, conduce
rea uzinelor și organizațiile de masă trebuie 
să dovedească mai multă preocupare peniru 
eliminarea factorilor care determină risipa de 
materii prime, materiale auxiliare, combus i- 
bii. energie electrică, etc. Practica a dovedit 
că unul din mijloacele principale care duce 
la înlăturarea risipei de materiale este în
trecerea socialistă. Popularizarea neîncetată 
a fruntașilor luptei pentru economii, a me
todelor lor de lucru, va constitui un stimu
lent puternic pentru fiecare membru al colec
tivului Conducerea uzinelor trebuie să înlă
ture practica compensării economiilor intre 
sectoare. Numai atunci cînd la fiecare sector, 
la fiecare loc de muncă, se vor obține eco
nomii, se va putea spune că lupta pentru re
ducerea prețului de cost constituie o preocu
pare generală a colectivului.

Ținînd seama de însemnătatea luptei pentru 
economii, conducerea uzinelor „Industria Sir- 
mii" are datoria să ia măsuri pentru îmbu
nătățirea evidenței prețului de cost, oferin- 
du-se astfel întreprinderii posibilitatea de a 
interveni atunci cînd intr-un sector de muncă 
se folosesc irațional materiile prime și mate
rialele auxiliare.

Desfășurînd cu avînt întrecerea socialistă 
pentru îndeplinirea planului la toți indicii, 
muncitorii de la aceste uzine sînt chemați 
ca alături de celelalte colective de muncă din 
țara noastră să lupte cu perseverență pentru 
reducerea prețului de cost al produselor, con
tribuind astfel Ia ridicarea neîntreruptă a ni
velului de trai al celor ce muncesc.

F. ENESCU

îmbrăcăminte pentru bărbați, femei șl copii 
sînt bine aprovizionate cu cele mai noi mo
dele de confecții, specifice sezonului de pri
măvară.

Expozițiile vor răm’ne deschise pînă ta 
14 aprilie La cererea magazinelor, fabrica 
de confecții „Gh Gheorghiu-Dej" va tri 
mite în cantități sporite confecțiile care sînt 
cel mai mult solicitate de cumpărători.

(Agerpres)

tre participant! creațiile unor scriitori publi
cate în gazetă, ca și probleme legate de do
meniul criticii și teoriei literare. Printie cei 
care au luat cuvjntul au fost studenții Nico- 
lae Ciobanu și Herd,a Șpun de la Facultatea 
de filologie, Constantin Marinescu de la 
Facultatea de filozofie, Ion Arcaș de la Fa
cultatea de ziaristică, Mișu Sahter de ta 
Institutul de limbi străine, Avram Lupu de 
la Institutul pedagogic „Maxim Gorki", 
scriitorul A, Margui-Sperber și alții.

In Încheiere, criticul George Maoovescu a 
arătat că înttlnirea cu tineretul universitar 
constituie un prețios sprijin adus colectivu
lui gazetei. El a subliniat că criticile și pro
punerile făcute vor fi folosite ta activitatea 
viitoare a „Gazetei literare". (Agerpres) 

interpretate de artiștii Wili Rieber, Iudith 
Kronenfeld, Sevilla Pastor, artistă emerită a 
R.P.R., Beno Popliker și alții.

Muzica a fost scrisă de compozitorul Al
fred Mendelsohn, maestru emerit al artei din 
R.P.R., laureat al Premiului de Stat.

De la lași Teatrul Evreesc de Stat din 
București va pleca în turneu în alte orașe 
ale țării.

(Agerpres)

avantajul terenului a folosit echipelor Pro
gresul și Locomotiva Constanța, proaspăt 
promovate în campionatul categoriei A, 
care au făcut iațâ cu succes unor echipe ru
tinate, cum sînt Locomotiva Timișoara și, 
respectiv, Minerul Petroșani.

Partida de la București, dintre Progresul 
și , Locomotiva Timișoara, a fost urmărită, 
pe Stadionul Republicii, de peste 35.000 de 
spectatori- Jocul n a atins un nivel tehnic 
ridicat. A interesat totuși prin duelul dintre 
cele două formațiuni centru dobîndirea unui 
rezultat favorabil.

Locomotiva Timișoara a jucat sub posi
bilitățile obișnuite (îndeosebi linia de atac), 
iar Progresul — oarecum intimidat de faima 
partenarului — n-a inițiat acțiuni clare, care 
să dovedească o concepție superioară de joc- 
Echipa bucureșteană și-a concentrat atenția 
în deosebi asupra realizărilor centrului ei 
atacant, Ozon. A fost de aceea relativ ușor 
pentru apărarea timișoreană să dejoace in
tențiile acestuia, pe care l-a străjuit exce
lent stoperul timișorean Androvici. O sin
gură dată, în acest duel direct, Androvici a 
trebuit să oprească cu mîna o acțiune a oe- 
riculosului lui adversar Urmarea a fost go
lul marcat de echipa bucureșteană, prin exe
cutarea impecabilă a loviturii de penalizare 
de Ia 16 metri, de către același Ozon- Ega- 
larea, produsă patru minute mai tîrziu, a 
stabilit scorul just al partidei-

Bilanțul campionatului categoriei A de fot
bal, așa cum se degajă din clasament, subli
niază ca fapt pozitiv dîrzenia cu care echi
pele participante își apără șansele Aceasta se 
reflectă din constatarea că, pînă acum, 7 din 
cele 13 echipe angajate ta luptă au evilat în- 
frîngerea. E un indiciu cert că viitoarele eta
pe vor aduce un plus de interes tocmai dato
rită existenței acestei situații, măgulitoare 
pentru echipele în cauză: Dinamo București 
C.C.A, Mineiul Petroșani, Progresul Bucu
rești, Flamura Roșie Arad, Locomotiva Timi
șoara și Flacăra Ploețtl-

Demascarea sistemului 
de mărturii false folosite 
de autoritățile americane 

împotriva 
organizațiilor progresiste

-NEW YORK 14 (Agerpres). - TASS 
transmite: In fața Tribunalului federal din 
Foley Square din New York continuă exa
minarea cererii prezentată -de cei 13 lideri 
ai Partidului Comunist cu privire la revi
zuirea procesului lor. Cererea lor se bazează 
pe faptul că un-ul -din martorii principali ai 
acuzării în procesul lor — Harvey Marshal 
Matusow — agent a! F.B-I. (poliția poli
tică secretă americană) și „expert" „în ale 
comunismului" în solda ministerului justi
ției al S.U.A. a recunoscut că a depus măr
turii mincinoase în acest proces dta ordinul 
unuia dintre reprezentanții acuzării- — sub
stitutul de procuror Roy Cotei. După cum 
s-a mai anunțat, Matusow a făcut aceste 
mărturisiri intr-un document special publi
cat de presa americană și în care se expun 
in mod amănunțit mărturiile mincinoase pe 
care le a depus el în procesul celor 13 lideri 
ai Partidului Comunist.

In decursul dezbaterilor de la Foley 
Square, Matusow a confirmat declarațiile 
sale că depozițiile făcute de el în procesul 
celor 13 lideri ai Partidului Comunist sînt 
false El a arătat că aceste depoziții au 
fost dinainte pregătite pentru el sub formă 
de întrebări și răspunsuri de către substitu
tul de procuror Roy Cohn, unul dintre re
prezentanții acuzării în acel proces, Apăra
rea a prezentat instanței textele întrebărilor 
șl răspunsurilor bătute la mașină, pe care 
Matusow din ordinul Iui Cohn le învăța pe 
de ro-st. Citat în fața instanței, A Blinder 
care în procesul celor 13, avusese funcțiu
nea de al doilea substitut al procurorului, a 
confirmat că observațiile făcute -pe această 
listă de întrebări și răspunsuri aparțin lui 
Cohn. Apărarea a dovedit acuma că depozi
ția făcută de Ma’usow in fața tribunalului 
care, chipurile, „confirma că Partidul Co
munist face propagandă pentru ideea „răs 
turnării prin fo-rță a guvernului S.U.A." a 
fost trecută în această listă 3e m-îna lui 
Cohn. In felul acesta a fost infirmată prin
cipala „teză" a acuzării folosită împotriv-a 
celor 13 lideri, pe baza căreia ei au fost 
condamnați la închisoare și aruncați în 
temniță. Totuși acești lideri continuă să fie 
deținuți în închisoare, iar reprezentanții 
acuzării fac tot ce le stă în putință pentru 
a împiedica revizuirea procesului lor.

Pentru a mu.șamaliza scandalul provocat 
de demascările sale,, autoritățile americane 
încearcă acuma să-l intimideze pe Matusow 
și să-l silească să-și retracteze mărturisirile 
sale demascatoare,

Totuși nimic nu poate slăbi uriașa impre
sie produsă asupra opiniei publice de de
mascările lui Matusow. Intr-un articol re
dacțional publicat la 10 martie, ziarul „New 
York Times" recunoaște că în întreaga țară 
răsună proteste împotriva „folosirii unor 
informatori plătiți de către ministerul justi
ției și alte organe de stat". Presa citează 
fapte care arată că Matusow nu este decît 
unul dintre numeroșii provocatori — mar
tori mincinoși pe care i-au folosit și conti
nuă să-i folosească autoritățile americane 
pentru a prigoni partidele și organizațiile 
progresiste din Statele Unite. Revista „Pro
gressive" scria recent că numai oficiul gu
vernamental însărcinat cu problemele imi
grării și naturalizării are în serviciul său 
35 de agenti provocatori și că 50 de alți 
martori mincinoși de profesie lucrează la mi
nisterul justiției șl încasează cîte 25 dolari 
pe zi pentru depozițiile pe care le fac la di
ferite procese și cercetări în fața comisiilor 
Congresului-

De ce umblă de-a bușilea 
senatorul Morse •••

WASHINGTON 13 (Agerpres). - Recen
ta arestare la New York a trei persoane a- 
ouzate de a fi Instalat branșamente pe li
niile telefonice ale unor abonați, a ridicat 
în fața opiniei publice americane problema 
scandaloasă a interceptării convorbirilor te
lefonice, sistem care a luat proporții atît -de 
mari îneît însăși presa bu-rgheză americană 
șl străină a fost nevoită să-l condamne ca 
o flagrantă încălcare a Libertății indivi
duale.

Practica interceptării și divulgării con
vorbirilor telefonice, deși interzisă prim 
lege, este răsipîndită în S.U.A. -pe o scară 
care întrece orice așteptări, scr-ie revista a- 
mericană „Newsweek", Iar ziarul francez 
„Paris-Presse l’Intranslgeant" dezvăluie că 
numai la-New York există 150 de agenții de 
detectivi care Interceptează convorbirile și 
le divulgă persoanelor interesate. Marile 
firme comerciale, agențiile de publicitate, 
rețelele de televiziune și de radio recurg la 
„serviciile" acestor agenții pentru a se con
vinge de „lealitatea" salaria-ților sau cola
boratorilor lor și pentru a nu avea „neplă
ceri" cu comisiile de anchetă mccarthyste. 
Biroul Federal de Investigații (poliția secre
tă americană) ascultă în medie 170 de con
vorbiri telefonice zilnic și nu sînt exceptate 
nici convorbirile din ta-săși incinta O.N.U. 
cu exteriorul. Serviciile forțelor armate și 
servioiîle administrative din Washington se 
spionează reciproc pe această cale. „Nu cu
nosc nici un serviciu guvernamental care să 
nu practice interceptarea clandestină", a 
mărturisit un membru al Congresului.

După cum arată ziarul „Paris-Presse l’lm- 
transigeant", deși autoritățile stat perfect 
informate asupra acestor practici scanda
loase, în 21 ani numai o singură persoană 
a fost condamnată pentru acest delict. Și 
explicația o dă același ziar: „Ministerul Jus
tiției refuză să urmărească și să condamne 
aceste practici Ilegale, pentru că Însuși a- 
cest departament recurge ta mod curent la 
ele".

Practica interceptării convorbirilor tele
fonice a devenit generală la Washington, 
unde funcționarii și membrii Congresului au 
flecare „metoda" lui personală pentru a de
ruta pe acești ..martori invizibili". Senato
rul McCarthy de exemplu care este desigur 
un mare specialist în practicile de acest soi, 
deschide robinetul din baie cînd vrea să 
aibă o convorbire secretă, pentru ca zgomo
tul apei să îngreuneze interceptarea; cînd se 
întîlnește cu prieteni politici, senatorul 
Morse face o inspecție prin toată camera, 
umblînd de-a bușilea, pentru a 6e asigura 
că nu există nici un microfon ascuns: un 
fost înalt funcționar al Departamentului de 
stat preferă să aibă discuții într-un oare 
public, unde se simte mai în intimitate de 
cît în propria sa locuință; iar sălile de con
ferințe ale comisiilor senatoriale pentru for
țele armate stat „curățate" înainte de fie
care ședință cu ajutorul unui detector 
electronic.

Lucrările Consiliului de Stat al R. P. Chineze
Hotărîrea adoptată în vederea creării Regiunii Autonome Tibetane

PEKIN 13 (Agerpres). - CHINA NOUA 
transmite: In cedrul celei de a 7-a ședințe a 
Consiliului de Stat al Republicii Populare 
Chineze care a avut loc recent, a fosț adop
tată hotărîrea de a înființa un comitet pre
gătitor pentru creaiea Regiunii Autonome 
Tibetane.

In cadrul ședinței, reprezentantul Guver
nului Popular Central al R.P. Chineze în 
Tibet, Cian Cin-u, a prezentat raportul cu 
privire la lucrările efectuate ta Tibet după 
eliberarea acestuia. I-n raport stat scoase în 
evidență realizările poporului tibetan în do
meniile economic, cultural și social.

La ședința Consiliului de Stat a luat cu- 
vîntul Dalai-Lama. El a arătat că în decurs 
de mulți ani poporul tibetan a fost asuprit 
de diferite dinastii imperiale chineze și mai 
cu seamă de clica gomi-ndanistă reacționară, 
care căuta prin toate mijloacele să semene 
discordie între popoarele frățești ale Chinei. 
Pe lingă aceasta-, poporul tibetan a fost a- 
tacat și de imperialiștii străini. In anul 1951, 
poporul tibetan a fost eliberat pentru tot
deauna- de sub jugul imperialist și s-a unit 
cu marea familie a poporului chinez „Po
porul tibetan — a declarat Dalai-Lama — 
este mîndru că face parte din marea familie 
multinațională a Chinei".

Dalai-Lama și-a exprimat convingerea că 
poporul tibetan va construi sub conducerea 
Partidului Comunist Chinez și cu ajutorul

Adunarea activului de
BUDAPESTA 14 (Agerpres). — După 

cum transmite M.T.I., ziarele ungare a- 
nunță că la 11 martie a avut loc o adunare 
a activului de partid din Budapesta. Rapor
tul cu privire la hotărîrile Plenarei din 
martie a Comitetului Central al Partidului 
celor ce muncesc, din Ungaria a fost prezen 
tat de Istvan Kovacs, prim-secretar al Co
mitetului orășenesc Budapesta al Partidu
lui celor ce muncesc din Ungaria.

Raportorul a analizat principalele sarcini 
care stau In fața organizației oră-șen-cștl 
Budapesta ta ce privește îndeplinirea hotărî- 
rilor Plenarei C.C. al Partidului.

In cadrul dezbaterilor care au avut loc la 
adunarea activului de partid, a luat cuvîntui 
Matyas Rakosi, prim-secretar al Comitetului 
Central al Partidului celor ce muncesc din 
Ungaria. Hotărîrile Plenarei Comitetului Cen
tral al partidului, a spus el, dezvoltă tot ceea 
ce a fost creat de partid ta decurs de zece 
ani, dezvoltă în primul rînd hotărîrile Con
gresului al 3-lea al Partidului celor ce mun
cesc din Ungaria. Toate aceste hotărîri nu au 
fost întotdeauna îndeplinite ta mod just. Vom 
înlătura acum aceste lipsuri. Vom îndrepta, 
a spus Rakosi, greșelile ce decurg din sub
aprecierea industrializării și în primul rînd,

In legătură cu atentatul comis împotriva lui Nehru
DELHI 13 (Agerpres). — TASS trans

mite: In legătură cu informațiile despre aten
tatul comis la 12 martie împotriva primului 
ministru al Indiei, Nehru, acesta a convo
cat la Nagpor-e (statul Madhjia) pe repre
zentanții presei pentru a face o declarație 
ta această privință: „Eu știu mai mult de
cît toți despre acest incident — a spus Ne
hru — deoarece aveam o poziție mai bună 
decît oricine și puteam să văd tot ce se pe
trecea. Mă aflam într-o mașină deschisă și 
de aceea puteam să văd totul foarte bine. 
Mașina a intrat din suburbie tn oraș. In

„FRANCE SOIR“ (Paris): Conferința de la Bangkok 
și divergențele anglo-ainericane

In sipateie declarațiilor oficiale făcute de 
Dulles și Eden în legătură cu succesul con
ferinței de la Bangkok, divergențele dintre 
S.U.A. și Anglia se ascut. Un corespondent 
ai ziarului burghez „France Sotr" care a 
tost la Bangkok în timpul conferinței, intr-un 
articol intitulat „Conferința de la Bangkok 
și divergențele anglo-americane" subliniază 
tocmai acest lucru. Redăm mai jos pasajele 
principale din acest articol:

Această conferință a avut ca rezultat im
portant reanimarea pînă la extrem a con
tradicțiilor care există între S.U.A. și Anglia 
cu privire la Asia. In culisele conferinței a 
avut loc o adevărată ciocnire între ameri
cani și englezi.

Printre punctele pe care corespondentul le 
arată ca fiind principalele obiecte ale aces
tor ciocniri, figurează în primul rînd proble
ma Taivanului. Ziarul scrie ■

Formoza — încercarea făcută de Dulles 
de a-1 atrage și pe Eden în ceea ce privește 
apărarea insulelor naționaliste Quemoi și 
Matsu au eșuat complet.

Rezultatul întrevederilor Dulles-Eden ră- 
mîne din punct de vedere oficial, secret, însă 
cercurile engleze nu se jenează să declare 
in mod deschis că este de neconceput ca en
glezii să participe la apărarea insulelor de 
coastă. Un englez mi-a spus :

— Este ca și cum Dulles ne-ar cere luna!

„LE FIGĂRO“ (Paris): Birocrația americană
Marx și Engels caracteriztad Statele Unite 

așa cum se prezentau ele pe vremea lor, 
spuneau că spre deosebire de țările capita
liste europene, S.U.A. — nu sînt un stat 
birocrat și militarist. De atunci s-au schim
bat multe în S.U.A. Despre caracterul mi
litarist pe care îl prezintă azi Statele Unite, 
nu e nevoie să mai vorbim. E suficient 
să amintim faptul că dacă înainte de cel 
de al doilea război mondial, în rîndurile for
țelor armate, americane se aflau doar 185 
de mii de oameni, astăzi ele includ circa 4 
milioane de oameni, in ceea ce privește bi
rocratismul, pe măsură ce aparatul de stat 
— pus ta slujba monopolurilor — devine din 
ce ta ce mai reacționar, el reprezintă astăzi 
în S.U.A. o adevărată racilă. Ziarul fran
cez „Le Figaro" din 27 februarie publică o 
corespondență din Washington, intitulată 
„Birocrația americană", care arată cît de a- 
dîncă este această racilă în S.U.A. Redăm 
mai jos pasajele principale ale acestui ar
ticol :

Pînă acum birocrația n-a fost tocă nici
odată catalogată și reprezentată în cifre. 
Această muncă a fost înfăptuită de „Comisia 
pentru organizarea ramurei executive a gu- 
vernulul*,  comisie condusă de fostul preșe

poporului chinezi, o viață fericită și plină 
de bucurii tn noul Tibet.

Du-pă aceea a luat cuvtat-ul Pancen-Lama.

PEKIN 13 (Agerpres) - CHINA NOUA 
transmite: Consiliu! de Stat al Republicii 
Populare Chineze a adoptat în cadrul sesiu
nii plenare care a avut loc la 9 martie o 
hotărtre cu privire la construirea la Lhassa 
a unei centrale hidroelectrice și cu privire 
la trimiterea la- Șigaci a unor tehnicieni care 
să studieze posibilitățile existente pentru 
construcția- unei termocentrale.

Aceste planuri, care urmăresc sprijinirea 
dezvoltării economiei și culturii Tibetului, 
a-u fost adoptate de Consiliul de Stat ai 
R.P. Chineze la propunerea lui Dalai-Lama 
și Pancen-Lama.

Pe H-ngă aceasta, la Lhassa vor fi construi
te o fabrică de pielărie și o uzină de unelte 
agricole.

Gospodăria agricolă experimentală exis
tentă la Lhassa va primi utilaj modern și va 
fi completată cu agronomi experimentați; la 
Șigaci vor fi efectuate lucrări experimentale 
de irigare.

La Lhassa și Șigaci vor fi construite noi 
clădiri administrative și de locuit. Tot ta 
aceste orașe vor fi lărgite școlile pentru ti- 
betani și pentru celelalte naționalități

Consiliul de Stat a alocat de asemenea 
regiunii Tibet 1.000.000 yuani (în monedă 
nouă) pentru achiziționarea de unelte agri
cole.

partid din Budapesta
din subaprecierea dezvoltării cu precădere a 
industriei grele.

M. Rakosi s-a ocupat apoi de necesitatea 
dezvoltării continue în rlndurile partidului a 
criticii și autocriticii, a întăririi principiului 
conducerii colective. El a relevat necesitatea 
întăririi disciplinei în muncă, disciplinei ^de 
p-artid și de stat- Planurile de producție^ a 
continuat Rakosi. trebuie îndeplinite la toți 
indicii, Aceasta înseamnă reducerea prețului 
de cost ai produselor, sporirea productivi
tății muncii, îmbunătățirea calității produc
ției, etc-

Vrem, a subliniat Rakosi, ca cel de al doi
lea plan cincinal bazîndu-se pe marile succese 
ale industrializării obținute în cursul primu
lui cincinal, să ducă la ridicarea continuă a 
nivelului de trai al oamenilor muncii și să 
întărească apărarea noastră așa cum o cere 
situația internațională. Hotărîrea Comitetului 
Central, întîmpinată cu mare avînt și apro
bare unanimă în întreaga țară, a spus Ra
kosi, constituie o lovitură serioasă dată pla
nurilor mîrșave ale dușmanului. Oricine în
țelege că unitatea partidului nostru este a- 
cum mai strtasă decît orieînd.

In încheiere, adunarea activului de partid 
a adoptat în unanimitate o rezoluție care a- 
probă în întregime rezoluția Plenarei C.C. al 
Partidului celor ce muncesc din Ungaria.

stingă mea stătea guvernatorul, iar tn 
dreapta — ministrul principal. La o coti
tură, asupra mașini noastre s-a năpustit pe 
neașteptate o riksha trasă de o bicicletă. 
Mașina s-a oprit. Am văzut această persoa
nă. Credeam că vrea, poate să-mi tamîneze 
o petiție sau o cerere. Cîn-d această persoană 
s-a epropiat, a fost prinsă de secretarul mi
litar al guvernatorului și de polițiști locali, 
întregul incident a durat 10 secunde și nu 
trebuie exagerat. El a fost o manifestare in
dividuală a unui om excentric și nu trebuie 
să i se acorde o mare importanță."

Se pare că o parte din flota engleză din 
Marea Chinei se va retrage în Oceanul In
dian pentru a nu fi eventual antrenată în
tr-un „incident".

Nu numai că apropierea a eșuat, dar ne
înțelegerea în ceea ce privește organizarea 
sud-estului asiatic (pactul de la Manilla) 
s-a și agravat în mod brusc. Englezii res
ping cu hotărire legătura pe care Dulles o 
stabilește între pactul de la Manilla și eve
nimentele amenințătoare din Formoza și Co
reea, Englezii declară :

— Este inadmisibil ca organizația sud-es
tului asiatic să fie antrenată într-un război 
general declanșat împotriva Chinei în legă
tură cu Formoza și Coreea.

împotriva tendințelor americane de gene
ralizare a unui eventual conflict asiatic, en
glezii continuă să fie pentru principiul lo
calizării, Ei au și început să reproșeze ame
ricanilor că vor să se folosească de pactul 
de la Manilla în acțiunea lor antichineză.

...In rezumat americanii și englezii iși 
dispută alianța de la Manilla; americanii 
vor s-o antreneze în strategia lor antichi
neză, englezii vor să se folosească de ea 
pentru a apăra Oceanul Indian și dominioa*  
nele (adică pentru a-și putea menține pozi
țiile politice sau economice ce le mai dețin 
ta Pakistan, India, B'irmanla și Malaya 
n. n.).

dinte Hoover. Raportul său a fost supus 
Congresului. In el pot fi găsite date foarte 
interesante :

— Producția de hirtie folosită Ia Washing
ton echivalează în medie cu 25.000 pagini 
de funcționar pe an.

— In capitală sînt semnate anual un mi
liard de scrisori administrative.

— In aceeași perioadă, fără ca să mai pu
nem la socoteală tonele de broșuri, rapoarte 
și diferite documentări care trebuie clasate, 
sînt „create" 18 milioane de formulare și 
chestionare. Comisia Hoover a calculat că 
volumul total de hirtie guvernamentală a- 
tinge, în momentul de față, de 7 ori volu
mul clădirii Pentagonului (ministerul da 
război al S.U.A n.n.) și că cubajul birou
rilor administrative este de 36 ori mai mare 
decît aceea a lui Empire state building (cea 
mai mare clădire din S.U.A. n.n.).

Dacă am pune cap la cap producția anu
ală de hirtie scrisă la Washington, am avea 
de 13 ori distanța de la pămînt la lună.

— Raportul arată că 59.000 funcționari 
sînt ocupați numai cu păstrarea ordinei în 
această masă impresionantă.

...Toată această birocrație îl costă anual 
pe contribuabilul american 4 miliarde dolari.
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în vederea torpilării 
armistițiului în Coreea

Continuind șirul provocărilor puse Ia cale 
tmpotriva pașnicului popor coreean cu scopul 
de a zădărnici aplicarea acordului de armis
tițiu în Coreea și de a agrava încordarea in 
Extremul Orient, S.U.A. au adresat la 3 
martie guvernelor Suediei și Elveției un me
morandum in care își exprimă intenția de a 
lichida în mod unilateral Comisia neutră de 
supraveghere a armistițiului în Coreea. Acea
stă acțiune care a provocat indignarea opi
niei publice din toate țările, nu este totuși 
prima încercare de acest gen. După cum se 
știe, în vara anului trecut secretarul de stat 
J. F. Dulles, luînd cuvîntul la o conferință 
de presă, a declarat că S.U.A. „sînt de a- 
cord" ca Comisia neutră de armistițiu din 
Coreea să-și înceteze activitatea.

In perioada care a urmat acestei declara
ții partea americană, dovedind în repetate 
rinduri că nu intenționează să contribuie la 
rezolvarea pașnică a problemei coreene, a 
continuat să meargă pe calea sabotării ar
mistițiului și a uneltirilor împotriva Comi
siei neutre de supraveghere. Incălcînd acor
dul de armistițiu, S.U.A. au transportat în 
mod ilegal mari cantități de materiale stra
tegice în Coreea de sud și au înarmat noi 
divizii și unități de aviație ale armatei sud- 
coreene. Astfel, potrivit datelor prezentate 
Comisiei neutre de supraveghere a armisti
țiului de către generalul-locotenent Li San 
Cio, delegatul principal al părții coreeano- 
chineze in comisia militară de armistițiu, în 
perioada iunie 1954 — februarie 1955 partea 
americană a predat ilegal Coreei de sud prin 
portul Cinhe 17 vase militare, iar în peri
oada octombrie 1954—februarie 1955, printr-o 
serie de aerodromuri care nu sînt puncte de 
acces au fost introduse 34 avioane de t'p 
F-37 și 21 avioane de tip F-51. De bună sea
mă acestea nu constituie decît o parte din 
armamentul introdus pe ascuns în Coreea de 
sud, care mai cuprinde numeroasele transpor- 
tu i de tunuri, mitraliere și alte arme.

In același timp partea americană a strecu
rat pe teritoriul R.P.D. Coreene, un mare 
număr de spioni recrutați șj instruiți în șco
lile de spion.-1] din Coreea de sud. Numeroa
se au fost de asemenea violările spațiului 
aeri.-n al R.P.D. Coreene și ale zonei demi
litarizate.

înarmarea clicii l’sinmanlste a fost înso
țită în ultima vreme de uneltirile tot mai in
tense ale guvernanților de la Washington 
îndreptate spre dizolvarea unilaterală a Co
misiei neutre de supraveghere din Coreea. Cu 
o lună în urmă — potrivit relatărilor agen
ției United Press — reprezentanți ai State
lor Unite și ai celorlalte 15 țări participan
ts la războiul de agresiune din Coreea s-au 
întrunit la Departamentul de stat pentru a 
cx-mina această problemă. La convorbire a 
asistat și amirrlui Radford, președintele 
grupului mixt ri șefilor de stat major ai 
S.U.A. In cadrul consfătuirii s-a hotărît să se 
ceară dizolvarea Comisiei sub pretextul că 
membrii polonez și cehoslovac din Comisie 
„ar face sp’onaj". Mai mrlt chiar, din rela
tările aceleiași agenții reiese că în caz că 
partea coreeano-chineză va refuza să accepte 
dizolvarea Comisiei, S.U.A. și „aliații" lor 
vor cere membrilor cehoslovac și polonez să 
părăsească Coreea de sud.

Furia cu care reprezentanții S.U.A. și dis
cipolii lor intru agresiune își îndreaptă lovi
turile împotriva reprezentanților polonez și 
cehoslovac are cauze bine determinate. In 
mod consecvent, acești reprezentanți au de
mascat încălcările grosolane ale acordului de 
armistițiu de către partea americană, trans
portul ilegal de armament american efectuat 
prin porturile Coreei de sud. Tocmai datorită 
acestei poziții a reprezentanților polonez și 
cehoslovac partea americană încearcă să-i 
înlăture din comisia de supraveghere a ar- 
mis (jiului și să ajungă astfel la dizolvarea 
acesteia. Ea speră ca prin dizolvarea 
Comisiei de supraveghere să-șl creeze drum 
liber pentru transportarea armamentului ame
rican în Coreea de sud, pentru sporirea efecti
vului trupelor lisînmaniste. Că acestea sînt 
adevăratele planuri ale organizatorilor agre
siunii din Coreea o dovedesc cele menționate 
într-o știre transmisă de corespondentul din 
Washington al ziarului „New York Fost", Ro
bert Allen. Arătînd că Statele Unite exami
nează în mod amănunțit problema anulării 
principalelor prevederi ale acordului cu pri
vire la încetarea focului în Coreea, Allen co
munică că grupul unit al șefilor de stat ma
jor din S.U.A. a recomandat să se ia urmă
toarele măsuri: anularea oricăror restricții in 
ceea ce privește aprovizionarea trupelor sud- 
coreene cu echipament militar american și li
chidarea comisiei neutre de armistițiu. Ami

In cîteva rînduri
© Potrivit relatărilor ziarului Unita, la 8 

martie a avut loc la Roma, sub auspiciile 
Asociației italiene pentru stringerea legătu
rilor culturale cu Republica Populară 
Romlnă, un festival consacrat artei romînești 
Cu acest prilej, cunoscutul regizor Vito Pan- 
dolfi a făcut o prezentare a piesei „O scri
soare pierdută" de l. L. Caragiale. Numeroși 
actori italieni, au citit fragmente din piesa 
marelui dramaturg romîn care a fost ■ tra
dusă în limba italiană. (Agerpres).

® Potrivit relatărilor presei americane, 
Intre 18 februarie și 12 martie s-au făcut ex
periențe cu arme atomice pe un poligon spe
cial din apropierea localității Las Vegas 
(statul Nevada) Ziarele observă că au fost 
provocate 5 explozii a căror intensitate a 
variat O bombă a fost lansată de pe un 
avion, iar celelalte au fost suspendate de un 
turn special înalt de 90 metri. (TASS).

O Două distrugătoare ciankaișiste au re
ținut in regiunea insulei Quemoy vasul co
mercial panamez „El Brenon" care transpor
ta cărbuni din Hongkong in laponia. Atacul 
a fost săvîrșit în aceeași regiune unde au 
fost atacata și reținute vasele engleze „West- 
way" și „Taiseunhong". (Reuter)

e La 13 martie regele Tribhuvan al Ne
palului, in vîrstă de 48 de ani a încetat din 
viață, In urma unui atac de cord. Intr-un 
spital din Zurich. Prințul moștenitor al Ne
palului, a fost proclamat oficial rege al Ne
palului. (Agerpres)

o Ziarul „Tan" relatează că, potrivit unor 
surse bine informate, în luna mai va sosi 
în Turcia secretarul de stat al S.U.A., 
Dulles pentru a duce tratative cu primul 
ministru al Turciei, Menderes, și cu ministrul 
Afacerilor Externe al Turciei, Koprulă în 
problema creării unui „sistem de apărare" 
a Orientului Mijlociu. (TASS) 

ralul Radford, arată corespondentul, stăruie 
asupra aprobării acestui plan. (Nu e nici de 
cum de mirare că tocmai Radford este acela 
care susține asemenea planuri. El este unul 
din principalii purtători de cuvînt ai acelor 
cercuri din S.U.A. care nici măcar nu-și as
cund dorința de a dezlănțui războiul în re
giunea Pacificului. Este semnificativă în a- 
cest sens și declarația pe care Radford a 
făcut-o cu prilejui vizitei sale la Seul, reco- 
mandînd ca S.U.A. să folosească arma ato
mică in cazul reluării războiului din Coreea).

Toate aceste încercări ale părții america
ne de a torpila cu orice preț acordul de ar
mistițiu în Coreea provoacă protestul hotă
rît al opiniei publice din întreaga lume care 
le condamnă cu toată asprimea. Aceasta nu 
poate să nu vadă în spatele manevrelor care 
urmăresc desființarea unilaterală a Comisiei 
de supraveghere planurile anumitor cercuri 
din S.U.A. de reîncepere a agresiunii împo
triva R. P. D. Coreene și de dezlănțuire a ți
nui război împotriva R. P. Chineze. In ulti
mul timp din inițiativa S.U.A. se desfășoară 
o intensă activitate diplomatică pentru înche
ierea unui nou bloc agresiv în Asia de nord- 
est. După cum se știe, la conferința de la 
Bangkok, Dulles a propus crearea „organiza
ției tratatului Asiei de nord-est" (așa numi
tul N.E.A.T.O.). cu participarea Japoniei, 
Coreei de sud și a clicii ciankaișiste, pentru 
a contopi ulterior această organizație în 
blocul Asiei de sud-est (S.E.A.T.O.).

Noii organizații i-ar reveni sarcina de a a- 
trage și mai mult țările care o formează pe 
drumul politicii agresive a S.U.A. și de a le 
împinge intr-un război împotriva R. P. Chi
neze și a celorlalte popoare ale Asiei, De 
aceea, încercările de subminare a armistițiu
lui din Coreea nu pot fi privite separat de a- 
ceste urzeli ale diplomație] americane.

R. P. D. Coreeană și R. P. Chineză care 
depun eforturi susținute pentru menținerea și 
întărirea păcii în Asia resping cu hotărîre 
noile provocări ale S.U.A. Ele și-au expri
mat în repetate rinduri poziția lor față de 
Comisia neutră de supraveghere a armisti
țiului din Coreea, arătînd că această comisie 
este necesară și că existența ei este în inte
resul păcii în Coreea. Ele și-au reafirmat a- 
titudinea lor în răspunsul pe care l-au dat 
zilele trecute la memorandumurile Suediei și 
Elveției. ,,In ce privește activitatea Comisiei 
neutre de supraveghere — se spune în răs
punsul Ministerului Afacerilor Externe al 
R. P. Chineze — de la Conferința de la Ge
neva. cele patru națiuni neutre care fac par
te din această comisie au înregistrat mari 
progrese în colaborarea lor.

Ele au jucat un rol activ în supravegherea 
aplicării acordului de armistițiu în Coreea și 
au adus o contribuție pozitivă la cauza pă
cii în această țară. Ministerul Afacerilor Ex
terne dorește foarte mult ca această activi
tate să continue".

încercările de desființare a Comisiei neutre 
de supraveghere a armistițiului din Coreea 
urmăresc un scop precis. Partea americană 
este stînjenită, după cît se vede, de existen
ța acestui organism internațional de control. 
Chiar dacă el nu și-a dus activitatea întoc
mai cum ar fi fost de dorit — și aceasta nu 
din pricina reprezentanților polonez și ceho
slovac, ci dimpotrivă — totuși partea ameri
cană a văzut în existența acestei comisii o 
piedică importantă în calea planurilor ei îă- 
țișe de reîncepere a războiului în Coreea.

Opinia publică internațională urmărește cu 
vigilență noile provocări al; Washingtonului 
și este hotărîtă să nu cruțe nici un efort pen
tru a le zădărnici. Pacea a fost impusă în 
Coreea prin jertfe grele. Ea trebuie apărată 
cu strășnicie și întărită.

Un vof împotriva intereselor 
poporului italian

Ascultînd orbește ordinele stăpînilor de la 
Washington, cercurile guvernante italiene au 
obținut în mare grabă ratificarea de către 
majoritatea reacționară din Senat a acordu
rilor de la Paris. Votul din seara zilei de 11 
martie arată că cercurile conducătoare din 
Italia sînt hotărîte să tîrască această țară pe 
calea pregătirilor fățișe ale unui nou război, 
la remorca politicii americane-

Zilele premergătoare dezbaterilor din Se
nat au arătat că poporul italian se opune cu 
hotărîre ratificării acordurilor de la Paris și 
transformării țării intr-o fortăreață militară 
a imperialiștilor americani. In preajma înce
perii dezbaterilor, și îndeosebi în dimineața 
zilei de 24 februarie, sute de delegații ale oa
menilor muncii, femei, văduve ale celor că- 
zuți in război și ale eroilor din rezistență, 
supraviețuitori ai masacrelor săvîrșite de na
ziști la Mussomelli și Ardeatine, s-au pre
zentat la Palazzo Madamma (reședința Se
natului) pentru a cere senatorilor să nu vo
teze criminalele acorduri. In rindul acestora

Folosirea energiei atomice în domeniu! ocrotirii 
sănătăți; publice în U.R.S.S.

MOSCOVA 14 (Agerpres)- — „Pravda" 
publică sub semnătura prof. I. Kocerghin, 
locțiitor al ministrului Ocrotirii Sănătății al 
U.R-S.S,, un articol consacrat folosirii ener
giei atomice pe tărimul ocrotirii sănătății 
publice-

Autorul subliniază că în U.R.S.S. sînt fo
losite pentru tratamentul și diagnosticarea 
diferitelor boli elementele radio active arti
ficiale, printre care cobaltul, fosforul, iodul 
și sodiul radioactiv- Datorită accesibilității 
lor pentru o largă rețea de instituții tera- 
peuto-profilactice, ele oferă un mare avan
taj față de substanțele radioactive naturale-

Observațiile efectuate în ultimii 5—6 ani 
în instituțiile de cercetări științifice ale Aca
demiei de Științe Medicale a U-R.S.S., în 
clinicile din Moscova, Leningrad, Kiev și în 
alte orașe permit să se aprecieze favorabil 
folosirea fosforului radioactiv pentru tra
tamentul eritremiei: se îmbunătățește com
poziția 6Îngelui, starea generală a bolnavu
lui, se restabilește capacitatea lui de muncă.

Iodul radioactiv se folosește în ultimul 
timp nu numai pentru diagnosticare, ci și 
pentru tratamentul afecțiunilor glandei ti
roide- El poate fi de asemenea aplicat cu 
succes pentru diagnosticarea tumorilor cere
brale.

Un alt izotop — sodiul radioactiv — este

Dezbaterile din Camera comunelor 
asupra rezoluției liderilor laburiști

LONDRA 14 (Agerpres). — In după a- 
miaza zilei de 14 martie eu început dezba
terile în Camera comunelor asupra rezolu
ției prezentate 6ăptămîna trecută de liderii 
partidului laburist prin care se cer tratative 
între guvernele U.R.S.S., S.U.A. și Anglia 
avînd ca scop primordial „slăbirea încor
dării internaționale" și „dezarmarea gene
rală". Este semnificativ că această rezolu. 
ție nu menționează nimic In legătură cu re
glementarea problemei germane care este de 
interes vital pentru toate popoarele Europei, 
inclusiv Anglia. 

se găseau femei care purtau șase, șapte sau 
chiar opt stele, simbolizînd numărul membri
lor lor de familie uciși de naziști.

Așa cum a făcut în atîtea rînduri, gu
vernul Scelba a mobilizat puternice forțe de 
poliție, gata să intervină pentru a risipi ma
nifestațiile de protest ale oamenilor muncii 
italieni împotriva acordurilor de Ia Paris. Și, 
pentru a intimida opinia publică și pe sena
tori, guvernanții de la Roma au pus la 
cale tot soiul de provocări atît în incinta Se
natului cît Ș< în afara lui. In cadrul dezbate
rilor din ziua de 9 martie, reprezentanți ai 
partidelor de dreapta au atacat pe senatorii 
comuniști și progresiști care au cerut respin
gerea agresivelor acorduri de Ia Paris, 
in aceeași zi bande de huligani fasciști 
au atacat sediul Comitetului Central al 
Partidului Comunist Italian aruneînd grena
de și difuzînd manifeste cu caracter fascist. 
Atitudinea „binevoitoare" a poliției a încu
rajat bandele de fasciști să atace în noaptea 
de 9 spre 10 martie librăria Partidului Co
munist Italian. Huliganii au spart vitrinele 
librăriei și au dat foc cărților și publicațiilor 
pe care au pus mîna.

Desfășurate în aceste condiții, dezbaterile 
din Senat au scos încăodată în evidență po
litica antipopulară și antinațională a guver
nanților de la Roma. Semnificativ în acest 
sens este și felul în care au decurs dezbate
rile. Scopurile agresive ale proiectatei „Uni
uni a Europei occidentale" sînt atît de evi
dente Incit guvernul nu a cutezat să prezinte 
în fața Parlamentului toate cele 33 de do
cumente semnate la Londra și Paris. Numai 
zece dintre acestea au fost prezentate spre 
discutare iar guvernul a cerut aprobarea 
numai a șase dintre documente.

Votul Senatului italian a fost primit cu o 
mare ostilitate de către masele cele mai largi 
ale poporului italian. Poporul italian știe că 
votul Senatului nu este tot una cu voința sa. 
Discuțiile s-au terminat în Senat. Ele conti
nuă însă în mijlocul opiniei publice italiene 
care-și manifestă hotărîrea de a împiedica 
reacțiunea să-și vadă împlinite visurile. Po
porul italian își încordează eforturile atît în 
lupta împotriva acordurilor de la Paris, cît și 
împotriva politicii de teroare anti-democratică 
a clicii guvernante de la Roma. Odată cu 
votul Senatului, au stîrnit un puternic val de 
indignare în întreaga Italie atacurile fasciste 
care l-au însoțit. La 10 și 11 martie, 
în întreaga Italie au avut loc demonstrații. 
Participanții la aceste demonstrații au cerut 
să se pună capăt activității subversive a neo
fasciștilor. In după amiaza zilei de 11 martie, 
la toate întreprinderile din Roma, muncitorii 
au declarat o grevă generală de protest îm
potriva provocărilor fasciste.

Votul din Senatul italian a produs satis
facție numai guvernanților americani și sa
teliților acestora. Cu atît mai mult cu cît 
în ultima vreme, departamentul de stat al 
S.U.A. a acordat o deosebită atenție Italiei 
și a făcut toate eforturile pentru a grăbi vo
tul Senatului italian considerînd că . acesta, 
la rîndul lui, va putea constitui încă un 
mijloc de presiune asupra Franței în preajma 
dezbaterilor care vor avea loc peste puțină 
vreme în Consiliu! republicii.

Deși cercurile guvernante italiene au reu
șit să impună atit Camerei deputaților cît și 
Senatului ratificarea acordurilor de la Paris, 
Scelba șj guvernul pe care-1 conduce nu au 
reușit de ioc să-și întărească pozițiile așa 
cum au dorit și și-au propus. Grave neînțe
legeri macină coaliția cvadripartilă înjghe
bată cu un e.n în urmă. Contradicțiile 
latente care se coc nu au provocat 
pînă acum o criză guvernamentală deoarece 
liderii partidelor burgheze, slugile acelorași 
stăpîni, au hotărît să amine discutarea pro
blemelor contradictorii după ratificarea acor
durilor de la Paris. Astăzi, după ce aceste 
acorduri au fost aprobate de majoritatea re
acționară a Camerei șj a Senatului, norii 
amenințători ai crizei se apropie tot mai 
mult.

Votul Senatului italian, votul dat împotri
va voinței poporului italian și a intereselor 
sale, cele mai arzătoare, arată că reacțiunea 
italiană caută, astăzi ca și în urmă cu a- 
proape douăzeci de ani, să împingă Ita’ia 
spre o nouă și nefastă alianță cu militaris
mul german.

Poporul italian se opune însă realizării a- 
cestor planuri criminale. Parlamentul a ra
tificat acordurile de Ia Paris, poporul italian 
le respinge însă și își manifestă hotărîrea sa 
de a lupta mai departe pentru a împiedica 
traducerea în viață a prevederilor acordurilor 
agresive de la Paris. In această luptă noi ȘÎ 
noi pături ale poporului italian se ridică îm
potriva planurilor reacțiuniî de lichidare a 
independenței și suveranității Italiei.

NICOLAE LUPU
E. GRECU

indicat pentru studierea vitezei circulației 
sîngelui la oamenii suferind de diferite afec
țiuni ale sistemului cardio-vascular.

Cobaltul radioactiv se folosește actual
mente nu numai in principalele institute de 
cercetări științifice în domeniul oncologiei, 
ci și în dispensarele oncologice. Accesibili
tatea lui și alte proprietăți importante pe 
care le posedă -au determinat rolul lui în 
tratamentul tumorilor maligne ca înlocuitor 
excelent al radiului. Ca și acesta din urmă, 
el e’xercită o acțiune destructivă asupra țe
sutului tumoral- Puternicele aparate de tele- 
radiații încărcate cu cobalt, radioactiv într-o 
cantitate echivalentă cu 400 g. de radiu au 
creat posibilitatea tratamentului tumorilor 
maligne așezate adine în organism- Și cobal
tul se folosește pentru tratamentul unei boli 
atît de grele cum este cancerul la plămîni.

O scurtă trecere în revistă a lucrărilor 
de cercetări științifice efectuate cu ajutorul 
izotopilor radioactivi, scrie în încheiere prof- 
I. Kocerghin ne dă doar o idee generală 
despre folosirea lor pe tărîmul ocrotirii să
nătății publice în U.R-S.S- Aceste lucrări se 
extind neîncetat și ne putem exprima con
vingerea că în viitorul apropiat nu va mai 
rămîne nici un domeniu al medicinei, unde 
izotopii radioactivi să nu-și -găsească apli
care.

Dezbaterile din după, amiaza zilei de 14 
martie au fost deschise de Clement Attlee, 
liderul „opoziției" laburiste care a fost 
apoi urmat la cuvînt de primul ministru 
Winston Churchill. Lu’nd cuvîntul Attlee a 
reamintit că la 5 aprilie anul trecut Came
ra comunelor adoptase în unanimitate o 
propunere laburistă pentru o conferință cu 
Uniunea Sovietică privitor la probleme ato
mică. Attlee a arătat că „tim.puț a trecut șl 
nu s-a făcut nimic eficace" în această pri
vință. Dezbaterile continuă.

Ministrul R.P.R. în Finlanda 
și-a prezentat scrisorile 

de acreditare
HELSINKI 14 (Agerpres). — La 12 martie 

a.c. tov. Ion Rab, ambasadorul R.P.R. la 
Moscova, a prezentat scrisorile de acredi
tare ca ministru plenipotențiar și trimis ex
traordinar al R.P.R. în Finlanda, președin
telui I. K. Paasikivi- La prezentarea scri
sorilor a fost de față Ministrul de Ex
terne al Finlandei, J- Virolainen.

Congresul unității 
și independenței Austriei

VIENA 14 (Agerpres).— TASS transmite: 
La 13 martie a avut loc la- Viena Congresul 
unității și independenței Austriei, convocat 
din inițiativa „opoziției populare austriece" 
la care au luat parte peste 1.000 de delegați 
din partea partidelor politice, organizațiilor 
de masă și sindicatelor. Congresul și-a pro
pus ca sarcină principală unirea tuturor for
țelor patriotice și democratice din țară în 
lupta pentru unitatea și independența țării, 
împotriva primejdiei unui nou anschluss.

Participanții la congres au adoptat cu mare 
entuziasm patru rezoluții.

In prima rezoluție se spune printre altele: 
Congresul unității și independenței Aus

triei salută noile propuneri ale Uniunii So
vietice îndreptate 6pre rezolvarea problemei 
austriece. Congresul, se spune în continuare 
în rezoluție, cere guvernului 6ă sprijine pro
punerile Uniunii Sovietice și 6ă depună toate 
eforturile pentru convocarea imediată a unei 
conferințe a celor patru puteri.

Pornind de la faptul că o orientare uni
laterală îngreunează semnarea unui tratat 
de stat și amenință independența Austriei, 
congresul cere guvernului 6ă dea cuns iniția
tivei lui Molotov și să trimită la Moscova 
o delegație alcătuită din membri marca,nți 
ai guvernului, pentru a stabili un contact 
personal în vederea începerii unor tratative 
preliminare privitoare la semnarea tratatu
lui de stat și la garanțiile pentru indepen
dența Austriei.

In a doua rezoluție Congresul își exprimă 
adeziunea la Apelul Biroului Consiliului 
Mondial al Păcii, împotriva armei atomice.

Cea de a 3-a rezoluție arată că Congre
sul așteaptă ca guvernul să protesteze 
împotriva transformării Tirolului într-o 
zonă americană de ocupație, împotriva 
atragerii Austriei occidentale în sistemul 
militar al blocului atlantic, împotriva creării 
de baze militare pe teritoriul Austriei.

Cea de a 4-a rezoluție cere adoptarea de 
către guvernul austriac a unei legi împo
triva 1-ui Staihremberg, fostul conducător al 
Heimwehr-ului.

Un comunicat al Agenției 
austriece de presă

VIENA 14 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 14 martie Agenția austriacă de 
presă a dat publicității următorul comuni
cat :

„După cum a aflat Agenția austriacă de 
presă, în prezent declarația ministrului so
vietic al Afacerilor Externe, Molotov, consti
tuie obiectul unei examinări amănunțite în 
cancelariatul federal-

Este probabil ca în cursul săptămînîlor 
care urmează guvernul federal austriac să 
facă o declarație".

Un reprezentant al statului 
Iowa în sprijinul schimbului 

de delegații agricole 
dintre U.R.S.S. și S.U.A.

DES MOINES (IOWA) 14 (Agerpres). — 
William F. Denman, membru al Camerei Re
prezentanților din statul Iowa din partea 
partidului democrat a anunțat că va prezenta 
Adunării Legislative a acestui stat o rezolu
ție care „să aprobe, să încurajeze și să 
invite" o delegație agricolă sovietică să vi
ziteze statul Iowa. In rezoluție se spune : 
'„Este de cel mai mare interes pentru în
treaga omenire ca popoarele Statelor Unite 
și Uniunii Sovietice să găsească un teren 
comun ca de pildă interesul față de agricul
tură, pe care să se întîlnească".

Denman a declarat că va încerca să con
vingă un număr cît mai mare de membri ai 
Camerei Reprezentanților, din statul Iowa a- 
panțin’nd atît partidului democrat cît și celui 
republican, 6ă semneze rezoluția.

S.U.A. pregătesc 
grosolane încălcări 

ale acordurilor de la Geneva
PEKIN 13 (Agerpres). — CHINA NOUA 

transmite: Potrivit știrilor de presă din 
Washington și Paris, Statele Unite, Marea 
Britanie și Franța proiectează ținerea unei 
conferințe „la cel mai înalt nivel", pentru 
„coordonarea politicii celor trei mari puteri 
în Indochina".

Una din problemele care urmează să fie 
discutate la conferință este aceea a alegeri
lor generale din Vietnam. Conform acordu
rilor de la Geneva, în iulie 1956 urmează 6ă 
aibă loc în Vietnam alegeri generale pentru 
înfăptuirea unificării țării.

Statele Unite încearcă să convingă An
glia și Franța să adere la planul lor de sa
botare a alegerilor generale din Vietnam, 
violînd acordurile de la Geneva, cu scopul 
de a zădărnici unificarea pașnică a țării. 
Se anunță de asemenea că Statele Unite plă
nuiesc să constrîngă Franța- să întrerupă 
tratativele cu R.D. Vietnam în vederea sta
bilirii de relații economice normale între 
cele două țări. La 9 martie, agenția Associa
ted Press constata că „există divergențe 
profunde între S.U.A. și Franța" în privința 
relațiilor economice franco-vletnameze. In 
legătură cu aceasta, agenția adaugă că „1? 
conferința de la Bangkok, secretarul de 6tat 
al S.U.A., John Foster Dulles, ar fi admo
nestat pe reprezentantul francez Henri Bon
net". Numeroase știri subliniază că țelul 
Statelor Unite in această privință este des
ființarea întreprinderilor franceze din Indo
china pentru ca în acest fel capitalul ame
rican să poată înlătura mai ușor interesele 
economice ale Franței.

★
PARIS 13 (Agerpres). — După cum a- 

nunță corespondentul agenției France 
Presse, noul rege al Cambodgiei, Suramarit, 
a acuzat la 11 martie Comisia internațio
nală de armistițiu și control din Cambodgia 
de „amestec în afacerile interne ale țării". 
Guvernul Cambodgiei, încâlcind acordurile 
de la Geneva, a propus Comisiei de armisti
țiu și control să-și înceteze activitatea și să 
părăsească țara.

Cercurile locale bine informate pun în le
gătură acest pas al autorităților Cambodgiei 
cu recenta abdicare a regelui Cambodgiei, 
Norodom Sianuk, prezentată la 48 de ore 
după întrevederea regelui cu secretarul de 
stat Dulles. După cum se știe. Dulles a ce
rut sporirea considerabilă a efectivului ar
matei Cambodgiei, predarea ei sub contro
lul efectiv al „instructorilor" americani și re
nunțarea la ținerea alegerilor generale, pre
văzute de acordul de la Geneva.

Ședința Biroului Consiliului Mondial al Păcii
VIENA 13 (Agerpres) — TASS transmite: 

La 12 martie, secretariatul Consiliului Mon
dial al Păcii a dat publicității următorul co
municat :

La 11 martie 1955 s-a deschis la Viena 
ședința Biroului Consiliului Mondial al 
Păcii.

Pe ordinea de zi sînt incluse următoarele 
probleme: Desfășurarea unei campanii mon
diale împotriva pregătirii unui război ato
mic; organizarea la Helsinki, între 22 și 29 
mai 1955, a unei adunări mondiale a repre
zentanților forțelor iubitoare de pace.

La lucrările Biroului iau parte printre alții 
următorii membri ai Biroului și invitați: Fi
zicianul John Bernal (Mareai Britanie), vice
președinte al Consiliului Mondial al Păcii; 
Eugenie Cotton (Franța), vicepreședintă a 
Consiliului Mondial al Păcii, președinta Fe
derației Democrate internaționale a Femei
lor; Arthur Lundkvist (Suedia), scriitor, vi
cepreședinte a-1 Consiliului Mondial al 
Păcii; Gabriel D’Arboussier (Africa Neagră), 
avocat, vicepreședinte al Consiliului Mon
dial al Păcii; Profesorul D. Kosamiby (India); 
Pastorul Francis Bosc, (Franța); Scriitorul 
Ilyai Ehrenburg (U.R.S.S.); Poetul Nicolas,

Popoarele semnează Apelul
PRAGA 14 (Agerpres). — Ceteka trans

mite : După cum anunță secretariatul Comi
tetului Cehoslovac al apărătorilor păcii și Co
mitetul Central al Frontului Național pînă 
la 12 martie, au fost a‘.rinse în Cehoslovacia, 
5.075.000 semnături pe Apelul Biroului Con
siliului Mondial al Păcii pentru interzicerea 
și distrugerea armei atomice. Stringerea de 
semnături pe Apel continuă.

★
SOFIA 13 (Agerpres).- — Agenda Tele

grafică Bulgară transmite: La Comitetul 
național pentru apărarea păcii din R. P. 
Bulgaria au sosit știri cu privire la desfă-

Problema Saarului provoacă noi dificultăți 
adepților acordurilor de la Paris

BERLIN 13 (Agerpres). — Propunerea 
partidului social-democrat de a se solicita 
tribunalului constituțional federal de la 
Karlsruhe să declare anticonstituțional acor
dul cu privire la Saar, a provocat derută in 
cercurile guvernamentale de la Bonn.

După cum relatează agenția D.P.A., de
putatul social-democrat Mommer a avut la 
10 martie întrevederi cu deputății din Bun
destag ai partidului liber democrat, parti
dului refugiaților și partidului german care 
au votat cu ocazia ratificării acordurilor de 
la Paris împotriva acordului cu privire la 
Saar. Obiectul discuțiilor l-a format propu
nerea social-democrată sus-amintită.

In cercurile partidului social-democrat 6e 
subliniază că pentru intentarea unei acțiuni 
la tribunalul constituțional mai sînt nece
sare doar 12 semnături de deputați pe lângă 
cele 151 ale deputaților social-democrați. 
Cancelarul Adenauer exercită presiuni asu
pra deputaților aparținînd fracțiunilor din

Raportul lui Eisenhower cu privire la înarmarea 
aliaților și sateliților S.U.A.

NEW YORK 14 (Agerpres).—TASS trans
mite: La 14 martie, președintele S.U.A. Ei
senhower, a prezentat Congresului S.U.A. un 
nou raport „cu privire la îndeplinirea pro- 
gremului securității mutuale" (program de 
înarmare a aliaților și sateliților S.U.A. 
N.R.) pe cel de al doilea semestru al anu
lui 1954,

Din datele cuprinse în raport rezultă că 
potrivit acestui program partea leului din 
alocări a fost destinată pentru scopuri mi
litare. In total, în perioada octombrie 1949 
—decembrie 1954 S.U.A. au livrat altor țări 
echipament militar în valoare de 10,5 mi
liarde dolari, cuprinzind între altele peste 
6000 de avioane, peste 36.000 de tancuri, 
peste 36.000 de tunuri, etc.

In cel de al doilea semestru al anului 
1954 forțele armate din Europa ale Uniunii 
agresive nord-atlantice au primit din S.U.A. 
armament și echipament in valoare de 700 
milioane dolari. In total, incepînd din anul 
1949 valoarea acestor livrări s-a ridicat la 
aproximativ 7,5 miliarde dolari. Ca urmare 
a cursei înarmărilor impuse de S.U.A., chel
tuielile militare ale țărilor europene—mem
bre ale uniunii nord atlantice — s-au ridicat 
la aproximativ 11 miliarde dolari anual.

Incepînd din 1949 au fost trimise In Ex
tremul Orient materiale militare în valoare 
de 1,9 miliarde dolari. Potrivit datelor cu
prinse în raport, în cel de al doilea 
semestru al anului 1954 volumul aju
torului militar acordat clicii ciankai
șiste din Taivan și lislnmaniștilor din 
Coreea de sud a crescut. Din raport rezul
tă că S.U.A. sporesc livrările de echipa
ment militar către țările, care, potrivit pla
nurilor lor, urmează să fie incluse în blocul 
agresiv în curs de înjghebare în Orientul 
Apropiat. In această ordine de idei în raport 
se subliniază că în anul 1954 „ajutorul" mi
litar acordat guvernului Turciei a sporit.

In raport se mai arată că Pakistanul „de
pune mari eforturi" în domeniul măsurilor 
militare.

Campionatul de șah al U. R. S. S.
MOSCOVA 14 (Agerpres) TASS transmi

te: La 13 martie s-au jucat partidele între
rupte din cadrul, campionatului unional de 
șah.

După analiza făcută acasă, marele maestru 
Smîslov s-a convins că nu are nici o posibi
litate de apărare în partida întreruptă cu 
Ilivițki și s-a recunoscut învins. Tot fără joc, 
Furman a cedat la Kahn, ier partidele Kotov 
—Keres șl Averbach — Borisenko s-au dat 
remiză.

S P E C T
TEATRE • Teatrul de Operă și Balet al R.P.R. 

19,30; Boema; Național I. L. Caragiale" (sala 
Comedia) 19.30: Doamna nevăzută; Național ,.I L. 
Caragiale" (sala Studio) 19.30: Ultima oră; Teatrul 
Municipal 19,30; Cîinele grădinarului; Armatei (sala 
Magheru) 19 30; Avarul: Armatei (sala din calea 
13 Septembrie) 19,30; Vlaicu Vodă; Muncitoresc 
C.F.R. (Giulești) 19; Intrigă și iubire; Tineretului 
19; David Copperfield; Operetă 19,30*  Lăsați-mă 
să cînt; Studioul Actorului de Film .,C. Nottara" 
19.30; Mincinosul ; Ansamblul de estradă al R.P.R. 
(sala din str. Alex. Popov nr. 23) 19,30; Magazin 
de stat ; Ansamblul de estradă al R.P.R. (sala din 
str. Dobrogean» Gherea nr. 4) 20.15; Concert de 
muzică ușoară, dirijat de H. Mălineanu; Echipa ar
tistică a C.C.A. (sala din ștr. Uranus nr 6) 19,30; 
Cu cîntec înainte; Țăndărică (sala Orfeu) 16: Ar
tiștii pădurii; Circul de stat 20; Carnavalul circu
lui.

• Două femei japoneze supraviețuitoare 
ale bombardamentelor atomice de la Hiro- 
șima șl Nagasaki au sosit la Londra pentru 
a vorbi publicului din Marea Britanie despre 
ceea ce au însemnat aceste bombardamente. 
Ele vor lua cuvîntul în cadrul unui miting 
care va avea loc în orașul Coventry, bom
bardat cu sălbăticie de germani in cursul 
celui de al doilea război mondial (Reuter)

CINEMATOGRAFE • Patria Alex. Popov, 1 Mai; 
Un vals vienez; Republica. înfrățirea între popoare,

Timpul probabil
(Buletinul Institutului

In București pentru următoarele trei zile • Vre
me schimbătoare cu încălzire mai accentuată la 
sftrșitul Intervalului. Precipitatluni temporare sub 
formă de lapovltă.șt ploaie. Vînt moderat din vest

In (ară pentru următoarele trei zilfe • Vremea se 
încălzește treptat tn toată țara. Cerul rămîne tn 
general noros. Precipitatluni sub tormă de lapo- 

Guillen (Cuba) ; Țai Tin-cai (China), depu-i 
tat; Profesorul Walter Friedrich (Republica 
Democrată Germană), președintele Acade
miei de Științe a R. D. Germane; Wilhelm 
Elfes (Republica Federală Germană), preșe-> 
dinte al Uniunii germanilor care luptă penu 
tru unitate, pace și libertate; Scriitoarea 
Arma Seghers (Republica Democrată Germa
nă); Pastorul Ragnar Forbeck (Norvegia)? 
Kinkazu Sayonzi (Japonia), fost senator, 
editorul ziarului „Nisio Nippon Simbun"; 
Nobuo Nusano (Japonia), profesor la Univer
sitatea din Tokio; Leon Kruczkowski (Polo
nia), președintele Uniunii scriitorilor polou 
nezi.

Biroul își continuă lucrările.
★

VIENA 14 (Agerpres). — La 14 martie 
a avut loc Ie Viena o conferință de presă 
convocată de Biroul Consiliului Mondial al 
Păcii In legătură cu hotărîrile adoptate de 
Biroul Consiliului Mondial al Păcii care 
și-a ținut lucrările între 11 și 13 martie.

La conferința de presă s-a dat citire do
cumentelor adoptate de Biroul Consiliului 
Mondial al Păcii. ( 

șurarea campaniei naționale pentru stringe
rea de semnături. Incepînd din 21 februa
rie, la Sofia au fost strînsc peste 200.000 de 
semnături, în regiunea Plovdiv — peste 
200.000, în regiunea Tîrnovo — 100.000 de 
semnături. Stringerea de semnături con-1 
tinuă.

ULAN BATOR 14 (Agenpres). — TASS 
transmite: In R.P. Mongolă se desfășoară 
campania pentru strîngerea de semnături pe 
Apelul de la Viena. Pînă în prezent Apelul 
a fost semnat de aproximativ 493.000 oameni 
ai muncii.

coaliția guvernamentală. După cum scrie 
ziarul ,,Bonner Generalanzeiger", Uniunea 
creștin-democrată — partidul lui Adenauer— 
a lăsat să se înțeleagă în ultimele zile fără 
echivoc că sprijinirea de către deputății coa
liției de la Bonn a propunerii social-demo- 
erate poate duce la o criză a coaliției.

*

NEW YORK 13 (Agenpres). — După cum 
anunță corespondentul din Washington al 
agenției Associated Press, președintele co
misiei senatoriale pentru afaceri externe, 
George Walter, a comunicat că guvernul 
Eisenhower a cerut amînarea examinării de 
către senatul S.U.A. a tratatelor cu pri
vire la înarmarea Germaniei occidentale cel 
puțin pînă La sfîrșitul lunii martie.

Corespondentul arată că această cerere a 
guvernului Eisenhower a fost determinată 
de divergențele dintre Franța șl Germania 
în problema Saarului.

Conform datelor cuprinse în raport, îri 
exercițiul financiar In curs care se încheie 
la 30 iunie 1955, în Orientul Apropiat, în 
Africa și în Asia de 6ud urmează să fie ex
pediat echipament militar în valoare de 383 
milioane dolari.

In raport se menționează câ în cel de al 
doilea semestru al anului 1954, în domeniul 
ajutorului militar s-a pu>s accentul pe „re
giunea slab dezvoltată din punct de vedere 
economic" a lumii capitaliste. Explicînd in
teresul sporit manifestat de imperialiștii a. 
mericani față de aceste țări, autorii rapor
tului arată : că „țările slab dezvoltate, luate 
laolaltă... reprezintă principala sursă de 
minereuri și materii prime de cea mai mare 
însemnătate și că în aceste țări se află cele 
mai prețioase baze militare".

In raport este exprimată îngrijorarea față 
de impresia pe care o pot produce în ță
rile slab dezvoltate uriașele realizări eco
nomice ale U.R.S.S. și ale Republicii Popu
lare Chineze.

Aceste țări, arată autorii raportului 
s-ar putea convinge de faptul că peru 
tru ele „calea comunistă este cea mal bună 
cale de a obține un progres economic ra
pid

Autorii raportului sînt Îngrijorați în mod 
vădit de faptul că Uniunea Sovietică „spo
rește numărul propunerilor concrete de a a- 
corda ajutor țărilor slab dezvoltate, ajutor 
tehnic și financiar în domeniul industriei și 
agriculturii" in condiții cu adevărat echita
bile.

W
WASHINGTON 14 (Agerpres). — TASS 

transmite: Direcția pentru operațiuni în 
străinătate a anunțat că S.U-A. vor acorda 
încă 48 milioane dolari dankaișiștilor. 
Fondurile alocate anual clicii ciankaișiste 
se cifrează astfel Ia 138 milioane dolari. 
Ciankaișiștii vor primi această sumă din 
fondul destinat „sprijinirii forțelor armate 
ale țărilor Asiei de sud-est".

Botvinik a cîștigat la Korcinol, Taimanov 
la Simaghifi, Borisenko la Spasski, Kotov la 
Lisițîn și Antoșin la Scerbakov. Partida Bot- 
vinik — Lisițîn s-a terminat cu un rezultat 
de egalitate.

înaintea desfășurării ultiimei runde, clasa
mentul este următorul: 1. Gheller 12 puncte; 
2—3. Botvlnik, Smîslov 111/, puncte ; 4j 
Spasski 11 puncte; 5—7. Ilivițki, Petrosian, 
Taimanov IO1/, puncte.

A C O L E
Elena Pavel, Flacăra*  Stiletul; Maxim Gorki, T. 
Vladimirescu: Din Argentina în Mexico; Tineretu
lui: Brigada Kotovski; Timpuri Noi; Vînătorfi ve**  
seli; Meciul de fotbal dintre Austria — R. P. Un
gară; Feriți copiii de gripă; Pionieria nr. 9; Lu
mina, 8 Martie • Iepurașii cei isteți; Victoria • Ex
presul de Niirnberg ; Gelozia bat-o vina ; ' Gh. 
Doja; Epava din largul mării ; Vaslle Roaită; 
Septembriștii; Unirea: învingătorii : Cultural • Ni
cholas Nickleby; Constantin David*  Stele vesele ; 
Alex. Sabia; Aventurile vasului Bogatîr; Aurel 
Vlaicu*  Comedianții; Munca Olga Bancic*  Scan- 
derbeg; Arta*  Dama cu camelii; Popular:’ Roma, 
orele 11 ; M Eminescu*  Mascarada ; Miorița • 
Prieteni credincioși; Moșilor. Donca Simo*  Cafe
neaua de pe bulevard; 23 August: Ne-am întîlnit 
undeva ; Ilie Pintilie • Jucătorul de rezervă ; 8
Mal*  Marile speranțe;’ Volga*  Intr-un port înde
părtat : Libertății • Școala curajului ; N. Bălcescu: 
Bănuțul ; Gh. Coșbuc • Nunta n-a avut loc; Ra
hova: Fără acoperiș; Umor pe sfori.

Meteorologic Central)

vită și ploaie vor cădea temporar, mai ales în 
nordul Jării iar apoi în rest. Ziua se vor produce 
înseninări de scurtă durată. Vîntul va sufla mo
derat din nprivest. Temperatura în creștere, mai 
simțitoare la sfîrșitul intervalului, noaptea coboară 
la 0 grade iar ziua va urca între plus 1 grad și 
plus 8 grade. Dimineața ceată locală.
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